
 

اگر اختيار تغيير منشى هم نداشتيد چرا مانديد؟
 اخبار  نماينده ولى فقيه در استان خراسان رضوى در خطبه هاى نمازجمعه مشهد كه در جوار بارگاه انتقاد آيت االله علم الهدى از سخنان اخير جهانگيرى

منور رضوى برگزار شد با اشاره به سخنان اخير معاون اول رئيس جمهور گفت: مشكلات را با مردم 
مطرح كنيد و راستش را بگوييد. اينكه بعد از پنج سال يك آقايى از مسئولان بگويد اختيار تغيير 

 ............ صفحه 2منشى هم نداشتم، اين رو راستى نيست. شما پنج سال است...

اظهارات معاون اول رئيس جمهور
 «فرار رو به جلو» است

رسول خادم:  از ورزش هاى المپيكى
توقع مدال آورى نداشته باشيد  اين جنس كارها كهنه نمى شوند

2 13 رسول خادم:  از ورزش هاى المپيكى15
عضو فراكسيون نمايندگان ولايى: گفت وگو با محمود پاك نيت با ارسال نامه به رئيس جمهور و انتقاد از شرايط تداركات تيم هاى ملى

درباره يكى از سريال هاى ماندگار محرم
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 قانون شكنى پس از 200 روز همچنان ادامه دارد 

سامانه بى سامان شفاف سازى حقوق مديران
 اقتصاد  با گذشت بيش از 200 روز از امتناع دولت در اجراى ماده 29 قانون برنامه ششم 
توسعه مبنى بر شفافيت حقوق و مزاياى مقامات و مديران دولتى، اين مطالبه قانونى مردم و 
كارشناسان هنوز روى زمين مانده و نهادها از اجراى آن طفره مى روند.در دوره اى كه اقتصاد 
كشــور در جنگ اقتصادى به سر مى برد و قدرت خريد مردم نيز بشدت كاهش پيدا كرده 
است، خبرهايى درز مى كند كه حاكى از دريافتى هاى نجومى برخى از بانكى ها و نفتى هاست 
كه شائبه دوگانگى حرف تا عمل مسئولان را به خورد مردم مى دهد. مردم مى پرسند حقوق 
و مزاياى كدام مســئول تاكنون شفاف شده است و چرا مديران در ثبت حقوق خود در اين 

سامانه مقاومت مى كنند؟...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
محمدحسين  جعفريان

يكى از حيرت ها در اين سرزمين تكرار ده ها ساله يك مشكل مشخص و گاه ناچيز با 
راه حل معلوم و گاه ساده براى مدت مديد است؛ به عنوان مثال ده ها سال است هنگام 
نام نويسى مدارس يك تيتر و خبر ثابت در رسانه ها داريم و همه ساله تكرار مى شود. 

مسئولان مربوط اطلاعيه و اخطار مى دهند كه...

چرا نابسامانى ها 
در اين ملك تكرار مى شود؟

 ............ صفحه 2

 ............ صفحه 4

قتل فجيع خاشقچى هم 
فروش سلاح به عربستان را 

متوقف نكرد

اعتياد 
پايان ناپذيرغرب 
به تجارت سياه 

آيا انتخاب وزير از بدنه 
وزارتخانه اى ديگر مى تواند 

مشكلى حل كند؟

به اميد گشايش 
از اين صندلى 
تا آن صندلى!

 ............ صفحه 8 ............ صفحه 7

بازديد 
حجت الاسلام 

والمسلمين رئيسى 
از بيمارستان سيار 

رضوى در مسير 
راهپيمايى اربعين

 ............ صفحه 3

:امام على
كسى كه به 
نعمت هاى 

جاودان آخرت 
راغب باشد، به 

اندكِ دنيا قناعت 
مى ورزد.
 غررالحكم

ج 7- ص 850

 آستان  توليت آســتان قدس رضوى از 
سامانه سيار درمانى رضوى در مسير پياده 
روى اربعين حسينى بازديد كرد. به گزارش 
خبرنگار آســتان نيوز، عصــر امروز توليت 
آســتان قدس رضوى از بيمارستان سيار 
رضوى در مسير پياده روى اربعين حسينى 
بازديد كرد. آيت االله ســيد ابراهيم رئيسى 
ضمن بازديد از اين بيمارستان و دلجويى از 
بيماران بر اتحاد بين دو ملت ايران و عراق و 
وفاق هرچه بيشتر ميان ايرانيان و عراقى ها 
تاكيد كرد. وى برپاداشتن و تعظيم شعائر و 
مناسبات مذهبى را يكى از مهم ترين راه ها 
براى تعميق روابط بين ملت هاى مسلمان 
دانســت و گفت: راهپيمايى بزرگ اربعين 
حســينى نشــانه بزرگ اتحاد ملت ايران 
با ملت عراق اســت و در اين مسير بايد تا 
آنجايى كه مى توانيم بهترين امكانات را در 

اختيار زائران ايرانى و... رى
وذ

د ن
عو

س
: م

س
عك
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

رژيم هاى عربستان وبحرين درجايگاهى نيستندكه سپاه راتروريست بخوانند    دستيار ويژه رئيس مجلس در امور بين الملل در توييتى به اقدام عربستان سعودى و بحرين در انتشار بيانيه اى 
كه در آن نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامى و سردار قاسم سليمانى را در فهرست افراد و سازمان هاى حامى تروريسم قرار داده اند، واكنش نشان داد. حسين اميرعبداللهيان در توييت خود گفته است: رژيم هاى 

عربستان سعودى و بحرين كه با روش سركوبگرانه ترور و وحشت بر مردم خود حكمرانى مى كنند، در جايگاهى نيستند كه سپاه پاسداران و سردار قاسم سليمانى را تروريست بخوانند.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 تســنيم  نماينده ولى فقيه در استان 
نمازجمعه  خطبه هاى  در  خراسان رضوى 
مشــهد كه در جوار بــارگاه منور رضوى 
برگزار شد با اشاره به سخنان اخير معاون 
اول رئيس جمهور گفت: مشــكلات را با 
مردم مطرح كنيد و راســتش را بگوييد. 
اينكــه بعد از پنج ســال يــك آقايى از 
مســئولان بگويد اختيار تغيير منشى هم 
نداشــتم، اين رو راستى نيست. شما پنج 
سال است برنامه ريز و سياست گذاريد، اگر 
اختيار انتخاب منشى نداشتى چرا ماندى؟ 
مانع را براى مردم چرا عنوان 

نكرديد؟
آيت االله سيداحمد علم الهدى 
در ابتداى سخنانش با اشاره 
به هفدهم صفر و ســال روز 
هشــتم(ع)  امام  شــهادت 
براساس برخى روايات اظهار 
كرد: بين 17 ماه صفر كه به 
روايتى شهادت ايشان است و 
انتهاى ماه صفر كه به روايت 
ديگر شهادت است، اين 12 
تا 13 روز عزاى خراســان و 
ســرزمين  اين  مردم  عزاى 
جانگذار  مظلوميت  به خاطر 

ولى نعمتشان است.
امام جمعه مشــهد تصريح 
خط  هشــتم(ع)  امام  كرد: 
امامت را از دسيسه شيطانى 
مأمون نجات دادند كه شــرحش مفصل 
اســت؛ نكته دوم اينكــه از زمان حضرت 
انديشــه و اجتماعى  على(ع) موجوديت 
شيعه توســط امام رضا(ع) رقم خورد و تا 
قبل از اين شيعه يك انديشه قطعى نبود و 

موجوديت اجتماعى نداشت.
وى خاطرنشــان كرد: وجــود اجتماعى 
شيعه به عنوان يك جريان توحيدى ناب 
به وسيله امام هشتم(ع) تثبيت شد؛ امام 
رضا(ع) آغازگر حيات اجتماعى شــيعه 
بود و وجود اجتماعى شــيعه را تثبيت 
كردند و امروز اين جريان در راهپيمايى 
20 ميليونى اربعين تجلى پيدا مى كند. 
اين راهپيمايى يك ديپلماســى عمومى 
بى نظير اســت، در اين ديپلماسى خود 

ملت ها ايفاى نقش مى كنند.

 راهپيمايى اربعين مظهر ديپلماسى 
عمومى محبان اهل بيت (ع) است

آيــت االله علم الهــدى با اشــاره به اينكه 
ديپلماســى عمومى ما در سوريه و يمن 
برقرار اســت و مظهر عمومى ديپلماسى 
شيعه نيز راهپيمايى اربعين است، تصريح 

كرد: شــيعيان در اينجا با يكديگر ارتباط 
برقرار مى كنند و اين ديپلماسى روى كره 
زمين بى نظير است؛ مسئله تنها ديپلماسى 
عمومى شيعه نيست و به ديپلماسى عمومى 
محبان اهل بيت (ع) رسيده و اهل سنت نيز 

در اين راهپيمايى حاضر هستند.
وى تصريح كرد: مهم اين است كه در اين 
ديپلماسى عمومى رهبرى فكرى با انقلاب 
اسلامى است؛ بيزارى از قدرت هاى جهانى 
و وابستگى به قدرت ضداستكبارى انقلاب 
اســلامى ويژگى اين راهپيمايى ميليونى 

اربعين است.
امام جمعه مشهد خاطرنشــان كرد: چرا 
انقلاب ما توانســت ايــن كار را بكند و از 
همه ملل و كشــورها در اين راهپيمايى 
شــركت مى كنند؟ اين به خاطر وابستگى 
مردم به انقلاب  اســت؛ شما مردم به اين 
انقلاب وابسته ايد و سبب شده اين بزرگى 

در يك ديپلماســى عمومى جهان تشيع 
براى رهبرى فكرى اين ديپلماسى ايجاد 
شود و آن چيزى كه مهم است تداوم اين 

وابستگى است.

 وقتى همه چيز شفاف باشد مردم 
اعتماد مى كنند

آيت االله علم الهدى افزود: مقام معظم رهبرى 
در درس خارج خود فرمودند مسائل نظام 
بايد شفاف باشــد و اين به خاطر دو چيز 
اســت؛ يكى اينكه اين مهم اعتماد مردم 
را جلب مى كند. مردم وقتى ببينند همه 
راست مى گويند و از تمام واقعيات كشور 
سخن گفته مى شــود، اعتماد مى كنند و 
وابسته به انقلاب مى شوند؛ وقتى همه چيز 

شفاف باشد مردم اعتماد مى كنند.
وى گفــت: همه قدرت نظــام ما به دليل 
وابســتگى مردم است و اين مهم صرفاً با 
شــفافيت ادامه پيدا مى كند. مشكلات را 
با مردم مطرح كنيد و راستش را بگوييد. 
بعد از 5 ســال يك آقايى از مســئولان 
بگويد اختيار تغيير منشــى هم نداشتم، 
اين روراستى نيســت. شما 5 سال است 
برنامه ريز و سياســت گذاريد و اگر اختيار 
انتخاب منشى نداشتى چرا ماندى؟ مانع 

را براى مردم چرا عنوان نكرديد؟
نماينده ولى فقيه در استان خراسان رضوى 
تصريح كــرد: امروز همه چيز در كشــور 
موجود اســت؛ شــما طلا و ارز را جلودار 
سبد مردم قرار داديد. حالا كه طلا و ارز در 
حال بازگشت قيمت است، فشار معيشتى 
همچنان باقى اســت؛ روراســت با مردم 
صحبت كنيد و بگوييد مشــكل چيست؛ 

مردم نيز با شما همراه هستند.

انتقاد آيت االله علم الهدى از سخنان اخير جهانگيرى

اگر اختيار تغيير منشى هم نداشتيد چرا مانديد؟

  مسئولان دلسوز چرا جلوى دولت روحانى را در زمينه خصوصى سازى بى رويه 
بويژه در حــوزه وزارت نيرو نمى گيريد؟ در اين دوره قبض برق بنده را 60 هزار 
تومان افزايش داده اند، آيا اقشار فقير از پس پرداخت اين هزينه هاى بر مى آيند- 

در سال گذشته سه بار اين وزارتخانه برق را گران كرده است. 9150000210
 ادعاى  ســعودى  در مورد قتل  خاشقجى  حقيقتاً  بسيار نازل، خنده دار و عذر 
بدتر از گناه است. سفارتخانه  يك  كشور نمونه  و نماد آن  كشور و حكومت است . 
در ســفارت  سعودى   چنين  سلاخى  هولناكى  در روز روشن مى شود و  اين   نشان 
مى دهد در درون  اين   رژيم   جاهليت  چه  اوضاع   وحشتناكى  وجود دارد و چه  بر سر 
مردم يمن   و زن و بچه هايش  از سوى اين رژيم سفاك آمده است. سازمان  ملل  و 
دادگاه  لاهه  بايد وارد شوند و اين  حكومت   شيطانى  را به  سزاى  خود برسانند كه 

 فردا خيلى  دير خواهد بود. 9140009915
 خدايا باران رحمتت را بر ما ببار و زمين هاى خشــك ما را با بخشــايش خود 

سيراب نما؛ آمين يا رب العالمين. 9150002087
 بركنارى آخوندى شاه مهره ناكارآمد كارگزاران نشان دهنده عمق اختلافات در 
دولت روحانى است، اما همچنان وزراى ناكارآمد ارتباطات (جهرمى) و نفت(زنگنه) 
در دولت حضور دارند كه عملكردشان باعث نابودى شركت هاى نوپاى ايرانى شد. 

9360006158
 اظهارات  اين روزهاى مقامات   آمريكا در باره  ســعودى  و حمايت هايشــان  از 
آن هــا به  همه  جهانيان  يك بار ديگر و كامــلاً واضح  ثابت  كرد كه  تمام  حرف ها 
و ادعاهايشــان  در باره  حقوق  بشــر و آزادى و مانند آن   سراســر دروغ  اســت. 

9140009915
 در ســال 83 با15 ميليون تومان و 7 ميليون تومان قسط مسكن، اين امكان 
براى فرد وجود داشت كه بتواند يه خانه كوچك خريدارى كند، اما اينك با اين 
وجه شــايد بتوان 2،3 عدد از وســيله هاى خانه را تهيه نمود. انگار مسئله تورم 

مقطعى نيست بلكه مواردى نظير سوءمديريت... در كار است. 9150008521
 ما بازنشستگان آموزش و پرورش اصلأ افزايش حقوق نمى خواهيم فقط لطف 
كنيد و قيمت ها را به نرخ سه سال پيش برگردانيد. اينكه دولت هى پول بى ارزش 

چاپ و دستمان بدهد، گول زدن است. 9150000934

چرا نابسامانى ها در اين مُلك 
تكرار مى شود؟

يكى از حيرت ها در اين سرزمين تكرار ده ها ساله 
يك مشكل مشخص و گاه ناچيز با راه حل معلوم 
و گاه ساده براى مدت مديد است؛ به عنوان مثال 
ده ها سال اســت هنگام نام نويسى مدارس يك 
تيتر و خبر ثابت در رســانه ها داريم و همه ساله 
تكرار مى شود. مسئولان مربوط اطلاعيه و اخطار 
مى دهند كه مــدارس دولتى حق ندارند وجهى 
از اولياى دانش آموزان بگيرند و ملت سال هاست 
مى گويند اين ها كه مى گيرند، پس چرا كســى 
كارى نمى كند؟! يا سال هاى سال است كه همه 
ســاله تعداد قابل توجهى از مسافران به سواحل 
شمال كشور، غرق مى شوند. هر سال خبر و قولى 
و مى رود تا سال بعد و سال بعد دوباره عده اى غرق 
مى شوند. نمى خواهم موارد مشابه را رديف كنم 
زيرا مثنوى هفتاد من خواهد شد. از گران شدن 
بليت سفر در مناسبت ها بگيريد تا مثلاً بهسازى 
معابر شهرى براى معلولان كه در روز تقويمى به 
صدر اخبار مى آيند و رها مى شــوند تا سال بعد. 
كلى از اين چيزها داريم كه با تأســف بسيارى را 
چندين نسل است به ياد داشته و با آن نوع خبرها 

كلى خاطره و نوستالوژى هم دارند!
هدفم از اين مقدمه طولانى اين بود كه شــما را 
به خدا بياييد از اين مناســبت ها كه هر كدام با 
يك نوع گرفتارى براى گروه هايى از مردم همراه 
است كم كنيم نه آنكه با بى توجهى به بنياد برخى 
ديگر از هم اكنون بذر گرهى ديگر را هم در تقويم 
بكاريم. مناسبت معنوى اربعين حسينى دارد به 
چنين اندوهى تبديل مى شــود. بدين معنى كه 
همه ساله از قبل محرم به مردم نويد داده مى شود 
كه امسال فى المثل ديگر هيچ مشكلى براى زائران 
نيست و هر سال اما معضلات جديدى به ليست 
عاشقان اين سفر آسمانى افزوده مى شود. از شيوع 
ويزاهاى تقلبى بگيريد تا كمبود جاى پاركينگ در 
شهرهاى مرزى و قيمت هاى نجومى بليت هواپيما 
مقارن اين تاريخ و... و امســال از يك مشكل تازه 
هم رونمايى شد؛ توزيع ارز! اگر مثلاً يك خبرنگار 
به اين مناسبت به من زنگ مى زد تا يك ستون 
يادداشت شفاهى از آن درآورد و سؤالش اين بود 
كه؛ چنانچه شما مدير توزيع ارزى زائران بوديد چه 
مى كرديد؟ اينجانب بدون هيچ تخصصى در اين 
عرصه و در حالى كه احتمالاً ســرگرم رتق و فتق 
كار ديگرم نيز بودم سر جمع به اين سؤال چنين 
پاســخ مى دادم؛ از ماه ها قبــل تقاضاها را برآورد 
مى كردم؛ براى دو سوى مرز تقسيم كار مى كردم 
و نيروهــا و مديران اجرايى هر طرف را معلوم. در 
كشــور مقصد زيرســاخت ها را براى اجراى اين 
پروژه كارى دقيق بررسى مى كردم. نظر به تجربه 
سال هاى قبل سعى مى كردم اگر طعم بدقولى از 
ميزبان چشيده ام، برنامه جايگزين داشته باشم. 
بنا به مسير حركت جمعيت و كلونى هاى تجمع 
زائران با نسبت زمان- مكان، مراكز توزيع را تقسيم 
مى كردم. مى گفتم جدول هواشناسى آن روزهاى 
شــهرهاى محل توزيع را برايم درآورند و اگر در 
روزهــاى هدف احتمال بارش و توفان و بدى آب 
و هوا مى رفت و از آن سو احتمال تجمع مى دادم، 
سعى مى كردم مراكز توزيع را حتماً سرپوشيده 
انتخاب كنم و.... مى بينيد! تلفنى از يك خبرنگار 
مى پرسيديد، تمام مشكلات را برايتان پيش بينى 
مى كرد و ليســت و راه حل بــراى هر يك را نيز 
تقديم مى كرد. مردم مشكلات جور واجور دارند 
و قصه توزيع ارز هم امسال آن ها را ذله كرده بود. 
مســئولان بانك مربوط مرتب مى گويند مشكل 
زيرســاخت ها و اينترنت عراق بــود. مگر اين ها 
قابل پيش بينى نبود؟ بعد هم از ريشه همه چيز 
را منكر مى شــوند و رسانه ها را مسئول مى دانند. 
برادرم! امروز رسانه ها خود مردمند! پس خودت را 
با مردم درنينداز، چون آ نها همه چيز را مى بينند 
و نمى توانى به آن ها دروغ بگويى. اميدوارم بعد از 
اين همه سال و تجربه، مديريت اين اتفاق آسمانى 
را آموخته باشيم و هر سال اين سناريوى تلخ تكرار 

نشود. ان شاءاالله.
خبر

صداى مردم   

خبــــــر

ادعاى آسوشيتدپرس:
 قايق هاى ايرانى به كشتى حامل فرمانده آمريكايى 

نزديك شدند
فارس: يك رسانه آمريكايى مدعى شده است كه قايق هاى تندرو ايرانى به كشتى حامل 

يك فرمانده ارشد آمريكا در خليج فارس نزديك شده اند.
خبرگزارى آسوشــيتدپرس از رويارويى قايق هاى ايرانى با كشــتى آمريكايى به عنوان 
«اســتقبال» ياد كرده و نوشــت: «فرمانده ارشــد آمريكا در خاورميانه به محض ورود به 

يو اس اس  اسكس در خاورميانه با استقبال ايران مواجه شد.»
رســانه آمريكايى در توضيح نوشته مدت كوتاهى بعد از سوار شدن ژنرال «جوزف ووتل»، 
فرمانده نيروهاى آمريكايى در خاورميانه بر كشتى آبى-خاكى يو اس اس اسكس، يك قايق 
تندروى ايرانى با سرعت از جلوى آن رد شده و قايق ديگر از كنار به آن نزديك شده است.
آسوشــيتدپرس ادعا كرده اين قايق هاى كوچك كه مسلح بوده اند به فاصله 300 ياردى 
اســكس رسيده  و با پيام راديويى دليل پرواز يك هواپيماى آمريكايى از روى عرشه ناو را 
جويا شده اند. «ووتل» به مزاح به خدمه كشتى گفته است: «واقعاً ممنونم كه ترتيب حضور 
ايرانى ها را در اينجا داديد.» وى مدت كوتاهى بعد در جمع خبرنگارانى كه در حال سفر با او 
هستند گفت سپاه پاسداران انقلاب اسلامى در حال رصد كردن اقدامات آمريكا در منطقه 

و جمع آورى اطلاعات در اين مورد است. 
وى همچنين با استفاده از واژه معجول «خليج ع.ر.ب.ى» به جاى خليج فارس گفت: «اينكه 
ايرانى ها در نزديكى يكى از مهم ترين كشــتى هايى كه در خليج ع.ر.ب.ى داريم منافعى 

داشته باشند مايه تعجب نيست.» 
رويارويى قايق هاى ايران با ناوهاى آمريكا در آب هاى خليج فارس از جمله موضوعاتى است 
كه اغلب خبرســاز شده و مورد توجه ويژه رسانه هاى بين المللى قرار مى گيرد. مقام هاى 
آمريكايــى رفتار قايق هاى ايرانى را «غيرحرفه اى» خوانده و از آن انتقاد كرده اند.جمهورى 
اسلامى ايران ضمن رد ادعاهاى مقام هاى آمريكا تأكيد كرده نيروهاى مرزبانى دريايى ايران 
در حال انجام وظيفه در نزديكى سواحل خود هستند و واشنگتن بايستى دليل فعاليت خود 

هزاران مايل دورتر از مرزهايش در قلمرو دريايى ايران را توضيح دهد.

جابرى انصارى اهداف سفر مسكو را تشريح كرد؛
رايزنى ايران و روسيه براى پايان دادن به بحران يمن

مشرق: دستيار ارشد وزير امور خارجه كشورمان 
در امور ويژه سياســى كه به منظور گفت وگو و 
تبادل نظر در خصوص آخرين تحولات منطقه 
بويژه ســوريه و يمن به مسكو ســفر كرد و در 
چارچوب روند آســتانه مذاكراتى با همتايان و 
مقامات روسيه و تركيه داشته، در خصوص اين 
گفت وگوها اظهار داشــت: در اين سفر تمركز 
عمده مباحث بر تحولات ســوريه، بويژه در زمينه سياسى و به طور خاص كميته قانون 

اساسى اين كشور بود.
حسين جابرى انصارى افزود: آغاز به كار اين كميته با موانعى مواجه است و در مسكو درباره 

راه حل هايى براى باز كردن گره هاى موجود رايزنى كرديم.
جابرى انصارى ادامه داد: در خصوص يمن نيز فرمتى با 4 كشور اروپايى و اتحاديه اروپا براى 
گفــت وگو آغاز كرده ايم. هدف از اين رايزنى ها يافتن راه حلى براى خروج يمن از بحران 
است، به نحوى كه جنگ افروزان بتوانند از دريچه صلح، راهى براى خروج از بحرانى كه خود 
آفريده اند، پيدا كنند. دستيار وزير امور خارجه كشورمان در امور ويژه سياسى تأكيد كرد: 
در اين سفر تلاش شد تا به قالبى براى گفت وگو درباره يمن بين ايران و روسيه نيز برسيم 

تا اين حلقه ها مكمل همديگر باشند.

ادعاى رسانه سعودى:
عراق انتقال نفت خام از كركوك به ايران را متوقف مى كند

مهر: رسانه سعودى مدعى شد كه عراق انتقال نفت خام از كركوك به ايران را در ماه نوامبر 
در راستاى فرمانبردارى به تحريم هاى آمريكا ضد ايران متوقف مى كند.

العربيه به نقل از برخى منابع كه آن ها را آگاه به صدور نفت عراق خواند، مدعى شد كه عراق 
انتقال نفت خام از ميدان نفتى كركوك به ايران در ماه نوامبر را در راستاى فرمانبردارى از 

تحريم هاى آمريكا عليه همسايه خود متوقف خواهد كرد.
اين رسانه سعودى به نقل از منابع خود اعلام كرد: عراق درحال حاضر 30 هزار بشكه در 
روز نفت خام به ايران منتقل مى كند. منابعى كه العربيه به آن ها استناد كرده، گفته اند كه 
دولت عراق با اقليم كردستان عراق درباره ازسرگيرى صدور نفت خام به بندر جيهان تركيه 
از طريق منطقه كُردى به توافق رسيده است و اين توافق منتظر موافقت نهايى نخست وزير 

جديد عراق و وزير نفت آن است.

خبرگزارى رويترز به نقل از منابع آگاه:
فرانسه يك ديپلمات ايرانى را اخراج كرد

تابناك: خبرگزارى رويترز به نقل از منابع آگاه در گزارش مدعى شد كه فرانسه به تازگى 
يك ديپلمات ايرانى را با ادعاى ارتباط با طرح شكست خورده حمله به تجمع منافقين در 

پاريس از كشورش اخراج كرده است.
منابع امنيتى و ديپلماتيك گفتند كه فرانسه در پاسخ به طرح شكست خورده بمبگذارى در 

تجمع گروهك منافقين در ماه ژوئيه يك ديپلمات ايرانى را اخراج كرده است.
وزارت امور خارجه فرانسه روز دوم اكتبر با متهم كردن وزارت اطلاعات ايران به قرار داشتن 
پشت اين ماجرا دارايى هاى متعلق به وزارت اطلاعات ايران در فرانسه و دو تبعه ايرانى را به 
اين بهانه مسدود كرد. بر اساس اين گزارش، پنج منبع آگاه گفتند كه فرانسه يك ماه پيش 
نيز پا را فراتر گذاشته و يك ديپلمات ايرانى مستقر در پاريس را در رابطه با اين پرونده اخراج 
كرده است. دو نفر از اين منابع مطلع مدعى شدند كه اين فرد ايرانى وابسته به اطلاعات 

ايران بوده و تحت پوشش ديپلمات فعاليت مى كرده است.
گفتنى است چندى پيش نيز يك ديپلمات ايرانى ديگر با ادعاى ارتباط با نقشه حمله به 
تجمع گروهك تروريســتى منافقين در محلى در نزديكى پاريس در 30 ژوئيه در آلمان 

بازداشت و به بلژيك مسترد شد كه در آنجا عليه وى اعلام جرم شد.
 همزمان با بازداشت ديپلمات كشورمان، حسن روحانى رئيس جمهور ايران در رأس يك 
هيئت سياسى و اقتصادى ابتدا به سوئيس و سپس به اتريش سفر كرده بود. به گفته بهرام 
قاسمى، اين سناريو براى تخريب روابط ايران و اروپا در اين مقطع مهم و حساس طراحى و 

اجرا شده و اسناد و مدارك متقن براى روشن شدن ابعاد ماجرا آماده ارائه است.

 شيعيان در اينجا 
با يكديگر ارتباط 
برقرار مى كنند و 
اين ديپلماسى روى 
كره زمين بى نظير 
است؛ مسئله تنها 
ديپلماسى عمومى 
شيعه نيست و به 
ديپلماسى عمومى 
محبان اهل بيت (ع) 
رسيده و اهل سنت 
نيز در اين 
راهپيمايى حاضر 
هستند

بــــــــرش

عمده مباحث بر تحولات ســوريه، بويژه در زمينه سياسى و به طور خاص كميته قانون 
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همزمان با لفاظى هاى دوباره ترامپ عليه كشورمان مطرح شد

درخواست اروپا از چين و روسيه براى پيوستن به ساز و كار مالى با ايران

خبر

 اخبار   در حالى كه تنها چند روز تا آغاز اجراى دومين بسته 
تحريم هاى يكجانبه آمريكا عليه ايران بعد از خروج اين كشور از 
برجام باقى مانده است (4 نوامبر)؛ سفير روسيه در اتحاديه اروپا 
گفت كه اين نهاد از مسكو و پكن خواهد خواست تا به منظور 
ادامه همكارى اقتصادى با تهران و مصون ماندن از پيامدهاى تحريم  

واشنگتن به سازوكار ويژه پرداخت به ايران بپيوندند.
  -۲۴Rossiyaولاديمير چيزف» در اين مورد به شبكه تلويزيونى»
گفت: «اتحاديه اروپا در نظر دارد تا از روسيه و چين دعوت كند تا به 
سازوكار آتى پرداخت به ايران كه جايگزين شبكه پرداخت جهانى 
«سوئيف» مى شود، بپيوندد تا بتوانند تحريم هاى آمريكا را دور بزنند.»
چيــزف همچنين گفت كه بعد از اينكه اين سيســتم به صورت 
ابتدايى آغاز به كار كرد، در آينده نزديك براى طيف گسترده ترى از 
طرفين باز خواهد شد. در اين مورد دركى وجود دارد كه در آغاز اين 
سازوكار براى خودشان ايجاد شود و بعد از عملى شدن، براى ديگر 

كشورها نيز بازخواهد شد.
وى تأكيد كرد كه حفظ رابطه بازرگانى با ايران در اولويت برنامه هاى 
اتحاديه اروپا قرار دارد و طرح ايجاد سازوكار ويژه براى انجام معاملات 

به منظور دور زدن تحريم ها در بالاترين سطح در جريان است.
ســفير روسيه در اتحاديه اروپا تصريح كرد: كشورهاى عضو توافق 
هسته اى با ايران، مبناى اوليه سازوكار پيش بينى شده را در قالب 
بيانيه اى مشترك در اوايل سپتامبر منتشر كردند و از ايجاد راهكارى 
براى تسهيل پرداخت هاى ايران به منظور نجات برجام در پى خروج 
آمريكا از اين توافق اســتقبال شد. اقتصاد اروپا، روسيه چين هيچ 
تمايلى براى مختل شدن واردات نفت از ايران ندارند و آن ها به طور 
شفاف اعلام كرده اند كه تمام تلاش خود را براى ادامه خريد نفت از 

ايران انجام خواهند داد. 

 تأكيد مسكو و پكن بر ادامه همكارى با تهران 
در همين راستا سخنگوى وزارت خارجه روسيه در سخنانى اعلام 
كرد كه تحريم هاى جديد عليه ايران، مسكو را از ادامه همكارى ها با 

تهران باز نخواهد داشت.
ماريا زاخارووا در گفت وگو با شبكه خبرى الميادين ضمن غيرقانونى 
خواندن تحريم هاى ضدايرانى افزود: «ما تدابير لازم براى جلوگيرى 
از تأثير منفى تحريم ها بر همكارى اقتصادى و تجارى بين روسيه و 

ايران را اتخاذ خواهيم كرد.»
ســخنگوى وزارت خارجه چين هم ضمن تأكيد بر مخالفت پكن 
با تحريم هاى يكجانبه عليه ايران اعلام كرد: به همكارى با تهران 

ادامه مى دهيم.
«هوا چون اينگ» در اين باره تصريح كرد: چين همواره مخالفت خود 
را با تحريم هاى يكجانبه اعلام كرده است. همكارى هاى عادى چين 
با ايران در چارچوب قوانين بين المللى معقول، مشــروع و قانونى 

است؛ بايد حفظ شده و مورد احترام قرار گيرد.

 ترامپ: تحريم هاى بيشترى را 
عليه ايران وضع خواهيم كرد

اين در حالى است كه رئيس جمهور آمريكا در سخنرانى اخير خود 
در سى و پنجمين سالگرد حمله به مقر تفنگداران دريايى آمريكا 
در بيروت با بيان اينكه تحريم هاى ايران روز 5 نوامبر به مرحله اجرا 
در خواهد آمد، گفت: هر تحريمى كه در ابتدا وضع كرده بوديم و به 

خاطر توافق هسته اى لغو شده بود، بازخواهد گشت.

دونالد ترامپ در ادامه تأكيد كرد كه تحريم هاى بيشــترى را عليه 
تهران به منظور آنچه مقابله با ساخت كشنده ترين سلاح هاى جهان 

از سوى ايران خوانده، وضع خواهد كرد. 
وى ادامه داد: اين تحريم ها با تحريم هاى جديد همراه خواهد شد تا 

طيف بيشترى از رفتارهاى ايران را مورد ملاحظه قرار دهد. 
رئيس جمهور آمريكا در بخش ديگرى از سخنانش بار ديگر ادعايى 
بدون سند كه در اكثر سخنرانى هايش بر ضد كشورمان مطرح كرده 
را تكرار و مدعى شد ايران بعد از روى كار آمدن او به كشورى كاملاً 

متفاوت تبديل شده است. 
او گفت: «آن ها ديگر آن كشــور ســابق كه مــن روى كار آمدم 
نيستند. وقتى من روى كار آمدم آن ها چشم به مديترانه داشتند. 

مى خواستند همه جا را بگيرند. حالا فقط مى خواهند بمانند».
اظهارت مضحك ترامپ درباره تحريم هاى شديد عليه ايران درحالى 
مطرح شده است كه روزنامه وال استريت ژورنال روز پنجشنبه گفته 
بود: مقام هاى دولت ترامپ در حال بحث بر سر اين هستند كه تا 
چه اندازه كشــورهاى اروپايى را براى خارج كردن ايران از سامانه 
«سوئيفت» تحت فشار قرار دهند. اين روزنامه گفته است كه مقامات 
امنيتى كاخ سفيد در زمينه شدت تحريم ها عليه ايران دچار اختلاف 

داخلى هستند.
گفتنى است حسن روحانى رئيس جمهور كشورمان نيز پيشتر در 
سخنانى تحريم هاى جديد را تبليغاتى خواند و گفت كه هيچ تحريم 
جديدى براى ماه نوامبر باقى نمانده است. وى با بيان اينكه ايالات 
متحده هر تحريمى كه خواسته عليه كشورمان اعمال كند تاكنون 
اجرايى كرده است، تأكيد كرد كه تحريم هاى جديد هيچ تأثيرى بر 

اقتصاد كشورمان بر جاى نخواهد گذاشت. 

وزير خارجه پاكستان:
براى آزادى مرزبانان ايرانى تمام 

تلاشمان را مى كنيم
ايسنا: وزير امور خارجه پاكستان با ابراز تأسف از 
ربوده شدن مرزبانان ايران گفت: تمام تلاش خود 

را براى بازگرداندن اين افراد انجام خواهيم داد.
«شاه محمود قريشى» افزود: پاكستان در مرزهاى 
مشترك خود با افغانستان و هند دچار چالش هاى 
امنيتى فراوان است و نمى خواهيم امنيت نسبى در 
سومين و امن ترين مرز خود يعنى مرز مشترك با 

ايران را از دست بدهيم.
قريشى تأكيد كرد: ايران هيچ اعتراضى به روابط 
پاكستان با عربستان ندارد و اين موضوع بيش از 

حد بزرگ نمايى مى شود.
وى افزود: نيروهاى امنيتى پاكستان و ايران براى 
يافتن محل اختفاى تروريست هايى كه مرزبانان 

ايرانى را ربوده اند با هم در ارتباط هستند.
طبق بيانيه وزارت امور خارجه پاكستان قريشى در 
گفت و گوى تلفنى با «جواد ظريف» همتاى ايرانى 
خود، درباره ربوده شدن مرزبانان ايران با وى تبادل 
نظر كرد. «امان االله خان ياسين زئى» فرماندار ايالت 
بلوچستان پاكستان نيز گفت: از همكارى با ايران 
براى ريشه كن كردن تروريسم و مبارزه با قاچاق 
اســتقبال كرده و از هيچ تلاشــى در اين زمينه 

كوتاهى نخواهيم كرد.

ايرنا: رئيس جمهور تركيه در سخنانى با اشاره به 
مذاكرات انجام شده ميان سه كشور ايران، روسيه 
و تركيه پيرامون سوريه گفت: از زمانى كه تهران 
و مسكو با تفاهمنامه ســوچى موافقت كرده اند، 

مشكلى در ادلب پيش نيامده است.
رجــب طيب اردوغان توضيــح داد: «ما به همراه 
روســيه و ايران، فرمولى را شكل داديم كه منافع 
تمام طرف ها را در بر بگيرد. در ژنو نتوانستيم اين 
مشــكلات را حل كنيم پس در آستانه براى حل 
بحران ســوريه تصميم گرفتيم. سپس (اجلاس) 
ســوچى و تهران اتفــاق افتاد، جايــى كه ما به 

جمع بندى عاقلانه اى رسيديم.»
وى با بيــان اينكه تنها هدف آن هــا برقرارى 
ثبات دموكراتيك و عادلانه در سوريه از طريق 
حفظ تماميــت ارضى آن اســت، توضيح داد: 
«ما نقشــه ها براى ايجاد گذرگاه تروريستى در 
جنوب كشــورمان را نقش بر آب كرديم... ولى 
تلاش هاى مجدد براى ايجاد آن، غيرقابل قبول 

است. اين يك خط قرمز است. »
رئيس جمهور تركيه در بخش ديگرى از سخنانش 
با اشاره به قتل منتقد سعودى از رژيم عربستان 
خواست تا جسد «جمال خاشقچى» را نشان دهند.

باشگاه خبرنگاران: فرمانده نيروى انتظامى از 
تردد1/6 ميليون نفرى زائران اربعين حسينى در 
مرزهاى ســه گانه خبــر داد و گفت: بيش از 65 
درصد زائران از مرز مهران تردد كرده اند و مابقى از 

مرز شلمچه و چذابه عبور كرده اند.
سردار حسين اشترى صبح ديروز در بازديد از مرز 
مهران با بيان اينكه ازدحام جمعيت و مشــتاقان 
زيارت افزايش پيدا كرده اســت، اظهار داشت: در 
اين چند روز يك سير صعودى بخصوص در مرز 
بين المللى مهران داشته ايم. وى با بيان اينكه بيش 
از 65 درصد زائــران از مرز مهران تردد كرده اند، 
افزود: بقيه زائران از مرز شلمچه و چذابه، همچنين 
حدود 3 درصد از زائرين از طريق مرز هوايى سفر 

خود را ادامه داده اند.
فرمانده نيروى انتظامى با اشاره به وضعيت تردد 
مطلوب زائران بيان داشــت: تاكنون در مجموع 
حــدود يك ميليون و 600 هــزار نفر به عتبات 
عاليات مشرف شدند. وى با بيان اينكه حدود 30 
هزار نفر از همكاران نيروى انتظامى در اين ســه 
استان و مرزها حضور دارند، گفت: بيش از نيمى از 
آن ها را در مرز مهران و استان ايلام مستقر كرديم 

كه خدمات رسانى خوبى را ارائه دهند.

ولايى  نماينــدگان  فراكســيون  عضو  مهر: 
مجلس گفت: امروز در جريان اصلاحات كسى 
به دنبال حمايت از رئيس جمهور نيست، چرا 
كه در اين اقدام آينده سياسى روشنى را براى 

خود نمى بينند.
حجت الاسلام نصراالله پژمانفر با اشاره به اظهارات 
اخير برخــى اصلاح طلبان از جمله اســحاق 
جهانگيرى معاون اول رئيس جمهور مبنى بر 
اينكه اختيارى در دولت ندارند، اظهار داشت: اين 
اظهارات حاكى از اين است كه جريان اصلاحات 

مى خواهد از پاسخگويى فرار كند.
وى افزود: كارنامه اين دولت بســيار ضعيف 
اســت و در اين روزها، جريــان اصلاحات بر 
اين باوراست كه در كنار روحانى بودن نه تنها 
برايشان امتياز نيست بلكه امتياز را در تقابل 

با رئيس جمهور مى دانند.
عضو فراكسيون نمايندگان ولايى مجلس شوراى 
اســلامى تصريح كرد: بر اين اساس، مى بينيم 
كه امروز برخى از دوســتان سينه چاك رئيس 
جمهور، مواضعشــان عليه دولت از يك انتقاد 
ساده گذشته است و حمله هاى شديدى به اين 

دولت مى كنند.

رئيس جمهور تركيه:عضو فراكسيون نمايندگان ولايى:فرمانده نيروى انتظامى؛
1/6 ميليون زائر اربعين از 

مرزهاى سه گانه تردد داشته اند
اظهارات معاون اول رئيس 

جمهور «فرار رو به جلو» است
توافق با ايران و روسيه درباره 
سوريه منافع همه را حفظ كرد

چهره خبر

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان

سخنگوى فراكسيون نمايندگان ولايى 
مجلس عنوان كرد

تشكيل كميته هاى چهار  گانه براى 
بررسى وزيران پيشنهادى

تسنيم: سخنگوى فراكســيون نمايندگان ولايى 
مجلس از تشكيل كميته هاى چهارگانه براى بررسى 
صلاحيت چهار وزير پيشنهادى در اين فراكسيون 
خبر داد. سيدحسين نقوى حسينى با اشاره به معرفى 
گزينه هاى پيشــنهادى دولت براى وزارتخانه هاى 
«صمت»، «تعاون، كار و رفاه اجتماعى»، امور اقتصادى 
و دارايى و راه و شهرسازى به مجلس، گفت: بخشى 
از برنامه ها و ديدگاه هاى چهار وزير پيشــنهادى از 
سوى دولت، هفته گذشته در فراكسيون نمايندگان 

ولايى مورد بررسى قرار گرفت.
وى افزود: كميته هاى چهارگانه اى در فراكســيون 
نماينــدگان ولايى بــراى بررســى صلاحيت ها و 
برنامه هاى چهار وزير پيشنهادى تشكيل شده كه 
گزارش هاى آن ها درباره اين وزراى پيشــنهادى در 
مجمع عمومى فراكسيون مورد بررسى قرار مى گيرد.
سخنگوى فراكسيون نمايندگان ولايى مجلس در 
پايان خاطرنشان كرد: براســاس برنامه ريزى هاى 
انجام شده، قرار است فراكسيون نمايندگان ولايى، 
امروز مجمع عمومى اين فراكســيون براى بررسى 
صلاحيت ها و برنامه هاى چهار وزير پيشــنهادى 
تشكيل جلسه دهد كه گزارش كميته هاى چهارگانه 

نيز در اين باره قرائت مى شود.
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

 دومين بخش مراقبت هاى ويژه در بيمارستان رضوى افتتاح شد  آستان نيوز: سعيد عسگرزاده، مدير پرستارى بيمارستان رضوى با اشاره به اينكه پروژه جديد، افزون بر يك ميليارد تومان هزينه داشته 
است، گفت: با افتتاح دومين بخش مراقبت هاى ويژه بيمارستان رضوى و راه اندازى 9 تخت در اين بخش هم اكنون اين مركز درمانى با دارا بودن 38 تخت مراقبت هاى  ويژه به بيماران خدمات را در حوزه مراقبت هاى 

ويژه ارائه مى كند.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

آســتان توليت آســتان قدس رضــوى از 
ســامانه ســيار درمانى رضوى در مسير پياده 
روى اربعين حســينى بازديد كرد.به گزارش 
خبرنگار آستان نيوز، عصر امروز توليت آستان 
قدس رضوى از بيمارســتان ســيار رضوى در 
مســير پياده روى اربعين حسينى بازديد كرد.
آيت االله ســيد ابراهيم رئيسى ضمن بازديد از 
اين بيمارســتان و دلجويى از بيماران بر اتحاد 
بين دو ملت ايران و عراق و وفاق هرچه بيشتر 

ميان ايرانيان و عراقى ها تاكيد كرد.

 اربعين حسينى نشانه بزرگ اتحاد ملت 
ايران با ملت عراق

وى برپاداشــتن و تعظيم شــعائر و مناسبات 
مذهبى را يكى از مهم ترين راه ها براى تعميق 
روابط بين ملت هاى مسلمان دانست و گفت: 
راهپيمايى بزرگ اربعين حسينى نشانه بزرگ 
اتحاد ملت ايران با ملت عراق اســت و در اين 
مســير بايد تا آنجايى كه مــى توانيم بهترين 

امكانات را در اختيار زائران ايرانى و عراقى قرار 
دهيــم كه ارائه خدمات درمانــى از مهم ترين 

آن هاست.
گفتنى  است، بيمارستان سيار 60 تخت خوابى 
رضوى واقع در عمود 603 مســير پياده روى 
نجــف به كربــلا بــراى دومين ســال پياپى 
بــا امكاناتــى نظير اتــاق عمل، آزمايشــگاه، 
راديولوژى، دندانپزشكى و نيز با بهره مندى از 
حضور بيش از 140 خادميار و درمانگر اعم از 
پرستار، كمك پرستار، پزشك متخصص و فوق 
تخصص به عنوان بزرگ ترين ســامانه درمانى 
اين مسير در حال ارائه خدمات درمانى رايگان 
به زائران حسينى است كه پيش بينى مى شود 
امســال بيش از 50 هزار زائــر از امكانات اين 

بيمارستان بهره مند شوند.

تأكيد حجت الاسلام رئيسى 
بر رفع مشكلات ارزى زائران

توليت آســتان قدس رضوى گفت: دشــمن 

براى از بين بردن اتحــاد ملت ايران و عراق 
توطئه مى كند. حجت الاســلام والمسلمين 
سيد ابراهيم رئيسى در ديدار با يوسف مهدى 
الشيخ راضى، توليت آستان علوى بيان كرد: 

امــروز جلــوه بى بديلى از حضــور زائران از 
سراسر جهان اســلام در كنار مضجع نورانى 
امام على (ع) و امام حســين(ع) شكل گرفته 
است كه در هيچ نقطه اى از كره زمين چنين 

اجتماعى نداريم. توليت آستان قدس رضوى 
بيان كرد: اتحاد بيــن دو ملت ايران و عراق 
ريشه دينى، مذهبى و اعتقادى دارد، دشمن 
نمى تواند اين اتحــاد را ببيند و براى از بين 
بردن آن توطئه هاى زيادى انجام مى دهد، اما 
همه بايد تلاش كنيم اين وحدت و انســجام 

روز به روز بيشتر شود.
وى همچنين ضمن تشــرف به حرم حضرت 
علــى (ع) خواســتار رفــع هرچه ســريع تر 
مشــكلات ارزى زائران شــد. حجت الاسلام 
والمســلمين رئيســى هنگام حضور در حرم 
امام علــى (ع) به واســطه مراجعات متعدد 
زائــران ايرانــى، در جريان مشــكلات آنان 
بويژه در خصــوص تأمين ارز قرار گرفت. در 
پى ايــن مراجعات و درخواســت هاى زائران 
براى پيگيرى مشــكلات، وى در تماس هاى 
جداگانــه با مســئولان مربوط بــر ضرورت 
پيگيرى فورى و رفع مشــكلات ارزى زائران 

ايرانى اربعين تأكيد كرد.

توليت آستان قدس رضوى: در هيچ نقطه اى از كره زمين اجتماعى به عظمت راهپيمايى اربعين نداريم

بازديد حجت الاسلام والمسلمين رئيسى از بيمارستان سيار رضوى در مسير راهپيمايى اربعين

محســن تركى ضمن پيوستن به طرح «همه خادم الرضاييم» مى گويد: 
هــر فردى در هر جايگاهى كه هســت، هر لباس و شــغلى كه دارد و 
در هر جاى دنيا اگر به هر انســانى كه قصدش زيارت آقاســت خدمت 
كند، خادم امام رضا(ع) اســت. اين داور مشهدى همچنين با تأكيد بر 
اينكه خادم افتخارى بودن مســتلزم اين نيســت كه فقط در حرم امام 
رضا(ع) خدمت رســانى شــود، بيان مى كند: به عقيده من تمامى مردم 
مشهد مى توانند خادم افتخارى حضرت باشند، حتى با دادن يك آدرس 
به زائرى كه شــهر مشهد را نمى شناســد، مى توانند گره از كار آن زائر 

بازكرده و خدمتى به آن ها كنند.
وى عنــوان مى كند: در اين ايام خدمتگزاران زيــادى را ديده ام كه در 
همه اصناف و شــغل ها، با هر لباسى، خالصانه و با ارادت به زائران پياده 

حضرت خدمت مى كردند.

«منتخب زيارات و ادعيه»، محبوب ترين كتاب زائران در حرم
قدس/ مروج: مديرپژوهش و برنامه ريزى معاونت تبليغات اســلامى آستان 
قــدس رضوى گفت: «براســاس نتايج يك طرح پژوهشــى در مورد ميزان 
اســتفاده از كتاب هاى مذهبى در رواق هاى مختلف حــرم، كتاب منتخب 
زيارات و ادعيه، بيشترين اســتفاده را در بين زائران امام هشتم (ع) دارد.» 
«مهدى لســانى» ادامه داد: «بيش از 13هــزار و 900نفردر حرم به عنوان 
جامعه آمارى از تاريخ 31تير لغايت 14 شهريور سال جارى ( در 24 ساعت 
شــبانه روز) و به روش كمى- پيمايش و نمونه گيرى از تمامى قفســه هاى 
داراى كتاب هاى مذهبى قديم و جديد، در اين طرح موردپرســش و بررسى 
قرار گرفتند.»اين مقام مســئول متذكر شــد: «طبق نتايج به دست آمده، 
(1/7) درصد از پاسخگويان كتاب هاى گروه جديد (شامل: قرآن قطع رحلى، 
نهج البلاغه و صحيفه ســجاديه) را انتخاب كرده اند و حدود (97/8) درصد 
نيز كتاب هاى گروه قديم (شــامل: منتخب زيارات و ادعيه، مفاتيح الجنان و 

قرآن كريم) را انتخاب كرده اند.»

تجربه زيارت پياده در دهه آخر صفر واكاوى مى شود
قدس/ كاشــانى: در كنارآيين عظيم و شــگرف پياده روى اربعين حسينى، 
پياده روى هاى زيارتى اصيل ديگرى هم بويژه در ميان شيعيان وجود دارد. يكى 
از اين آيين ها، پياده روى زيارتى به مقصد مشهد مقدس و براى زيارت امام  رضا 
(ع) اســت. بررســى ميدانى اين آيين ها مى تواند به قوام و ارتقاى آن ها كمك 
بيشترى كند. به همين منظور، مديريت پژوهش و برنامه ريزى معاونت تبليغات 
اسلامى آســتان قدس رضوى به واكاوى اين تجربه مى پردازد. در همين زمينه 
كارشــناس واحد پژوهش و نظرسنجى اين مديريت به خبرنگار قدس مى گويد: 
«اين آيين بويژه در سال هاى اخير شاهد رشد و افزايش قابل ملاحظه زائران بوده 
اســت.» «شاپور زردموى اوردكلو» مى افزايد: «پرسش محورى اين پژوهش اين 
است كه تجربه مشاركت در پياده روى دهه آخر ماه صفر چه ويژگى ها، شباهت ها 

و تفاوت هايى با پياده روى زيارتى اربعين حسينى دارد؟»
كارشناس اين واحد در ادامه مى افزايد: «مرورى بر آيين هاى پياده روى زيارتى»، 
«تاريخچــه پياده روى دهه آخر ماه صفر به مشــهد»، «ويژگى هاى كلى برپايى 
آيين هاى پياده روى دهه آخرماه صفر و اربعين حسينى»، «مقايسه الگوهاى ابراز 
هويت در پياده روى آخر صفر و اربعين»، «مقايســه الگوى ســاماندهى و برنامه 
ريــزى در پياده روى آخر صفر و اربعين»، «اهداف و انگيزه هاى زائران در حضور 
و مشــاركت در پياده روى آخر صفر و اربعين»، «سنخ شناسى زائران و مقايسه 
ويژگى هــاى كلى آنان بين دو آيين پياده روى آخر صفــر و اربعين»و... ازجمله 

مهم ترين محورهاى اين پژوهش است.

#همه_خادم_الرضاييم

در هر جاى دنيا مى توان 
خادم امام رضا بود 

رئيس اداره رسيدگى و محاسبات وقفنامه هاى حوزه مديريت موقوفات آستان قدس:

واقفان؛ اداره كننده واقعى موقوفات

گزارش

 آستان / محمدحســين مروج كاشانى  
وقف، چشــمه جارى اســت. از اولين روزهاى 
ظهور دين مبين اســلام تاكنون وقف همواره 
يكــى از مهم ترين منابع مالى آن بوده اســت. 
آستان قدس رضوى به عنوان بزرگ ترين نهاد 
موقوفاتى جهان اسلام، داراى موقوفات متعدد 
در زمينه هاى گوناگون و با سرفصل ها و موارد 
مصرفى مختلفى است. واقفان در طول تاريخ به 
علت ارادت، عشــق و علاقه به ساحت مقدس 
حضرت رضا (ع) مــوارد متنوع و گوناگونى را 

وقف بارگاه ملكوتى ايشان كرده اند.
اين مطلب را رئيس اداره رسيدگى و محاسبات 
وقفنامه هاى حوزه مديريت موقوفات آســتان 
قدس رضوى مى گويد. «حســين مولوى» در 
ارتباط با وظايف اين اداره هم مى گويد: «تهيه 
و تنظيم بودجه موقوفاتى آستان قدس رضوى 
به تفكيــك هرموقوفه و مصــارف مربوط»، 

«نظارت برحســن اجراى نيات واقفان حسب 
مفاد وقفنامه ها»، « نگهدارى حساب هاى مالى 
موقوفاتى از نظر هزينه ها و اعتبارات مربوط» 
و... از جمله مهم ترين وظايف اين اداره است.

مولوى درباره تهيه و تنظيم بودجه موقوفاتى 
در اين آستان مقدس مى گويد: «پس از انجام 
مكاتبه بــا همه حوزه هاى درآمدى آســتان 
قدس رضوى از سراسر كشور، ارقام اعلام شده 
توسط آن حوزه ها بر اساس نيات واقفان و مفاد 
مندرج در وقفنامه ها تسهيم (سهم بخشى) و 
تقسيم شده و ســهم هر موقوفه جهت انجام 
نيات واقف مربوط مشــخص مى شود. پس از 
مشخص شدن اعتبار مصارف موقوفاتى، ارقام 
مورد نظر با شــرح مصــرف آن، مطابق مفاد 
وقفنامه مربوط بــه حوزه هاى مرتبط اعلام و 
ابلاغ مى شــود و بر اساس آن، حوزه ها نسبت 
بــه اجراى نيــات واقفان، اقــدام مى كنند.» 

مولوى متذكر مى شــود: مصارف هر موقوفه 
توسط واقف و در زمان تنظيم وقفنامه تعيين 
شده اســت و به هيچ عنوان موارد مربوط به 
مصارف وقف، قابل كم يا زياد شــدن (تغيير) 
نمى باشد.مصارف برداشت شده از وقفنامه هاى 
آســتان قدس رضوى در قالب 26 ســرفصل 
موقوفاتى تقســيم بندى شــده كــه به گفته 
مولوى مهم ترين آن ها شــامل: «فصل مربوط 
به زائران» (پذيرايى، اسكان، ابن سبيل، فقرا، 
البســه، هزينه هاى حمل و نقل، درمان و... ) 
«فصل اطعام و ميهمانسرا»، «فصل سوگوارى 
و روضه خوانــى» بويــژه در ماه هــاى محرم، 
صفر، ماه مبارك رمضــان و برخى از ليالى و 
ايام شــريف و... كه در حــرم مطهر رضوى يا 
هــر جايى كه واقف تعيين كرده اســت، اين 

موقوفات اجرا مى شود.
«فصل مربوط به امور فرهنگى»؛ بخشى از عوايد 

موقوفات حسب مفاد مندرج در وقفنامه ها به 
مصرف امور فرهنگى در آســتان قدس رضوى 
مى رســد. رئيس ايــن اداره در ارتباط با ديگر 
به  سرفصل هاى موقوفاتى تشكيلات منتسب 
حــرم تصريح مى كند: از ديگر ســرفصل هاى 
موقوفاتــى آســتان ملكوتى حضــرت ثامن 
الائمه(ع)مــى توان به موارد ذيل اشــاره كرد: 
«فصل مربوط به خدمه و حفاظ آستان قدس 
رضوى» كه مطابق نيات واقفان اعتبارات مربوط 
به مصارف تعيين شــده براى اين افراد مطابق 

نيت واقف انجام مى شود.
«فصل مربوط به فرش هاى حرم مطهر رضوى»، 
«فصل روشنايى و سوخت»، «فصل مربوط به 
اولاد و ذوى الارحام واقف» هم جزو مهم ترين 

سرفصل هاى موقوفات حرم به شمار مى آيند.

 نظارت بر حسن اجرا
چگونه انجام مى شود؟

وى اظهار مــى دارد: در حال حاضر مهم ترين 
مصارف موقوفاتى آستان قدس رضوى بر اساس 
موارد مندرج در منشور هفت گانه رهبر معظم 

انقلاب اسلامى و تأكيدات توليت آستان قدس 
رضوى و سياست هاى دوره مديريت جديد اين 
نهاد مقدس، به سه سرفصل مربوط به «زائر و 
زيارت»، «فقرا و مستمندان» و «فعاليت هاى 
مربــوط به امــور فرهنگى» اختصــاص پيدا 
مى كند. رئيس اين اداره درباره چگونگى نظارت 
بر حسن اجراى نيات واقفان در موقوفات آستان 
قدس رضوى نيز مى گويد: «همه چيز به واقف 
برمى گردد، در حقيقــت واقف همه امور وقف 
را معين مى كند. مطابق ضوابط تعيين شــده، 
در هر مورد فردى بــه نام ناظر بر روند اجراى 
موقوفه نظارت مى كند. در بسيارى از موقوفات، 
آســتان قدس، از سوى واقف به عنوان ناظر بر 
حسن اداره موقوفه و اجراى نيات واقف تعيين 
شده اســت كه پس از گذراندن مراحل ادارى 
اين وظيفه از سوى توليت اين بارگاه ملكوتى 
به مديريت موقوفات و مســتقيماً به اين اداره 
تفويض شــده و بر اساس شرح وظايف تعيين 
شــده ايــن اداره بر نحوه و حســن اجراى26 
ســرفصل مزبور مطابق نيــات واقفان به طور 

دقيق نظارت مى كند.»
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

رشد 83 درصدى مسكن دريك سال   تسنيم: بررسى آمار وزارت راه و شهرسازى حاكى از آن است كه طى 62 ماه حضور آخوندى در اين وزارتخانه قيمت متوسط هر مترمربع واحد مسكونى 130 درصد 
افزايش يافته است.درعين حال مطابق جديدترين آمار وزارت راه و شهرسازى رسمى قيمت مسكن در تهران طى مهرماه امسال نسبت به شهريور 97 بالغ بر 6.3 درصد و در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته 

83 درصد افزايش يافته است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rحقوق كارمندان 25 درصد افزايش مى يابد
ايسنا: گرچه هنوز درصد افزايش حقوق 
كاركنان براى لايحه بودجه سال آينده 
نهايى و اعلام نشده است، ولى احتمالاً 
ايــن درصد افزايش تا 25 درصد خواهد 
بود.تاكنون در رابطه با برنامه دولت براى 
درصد افزايش حقوق سال آينده چيزى 
به صورت رسمى اعلام نشده و بخشنامه 
بودجه نيز اطلاعاتى در اين رابطه در بر نداشت. اين در حالى است كه اطلاعات 
دريافتى نشان مى دهد كه با توجه به برآورد تورم بالاى 20 درصدى در سال آينده 
احتمالاً درصد افزايش حقوق كاركنان نيز بالاتر از 20 درصد بوده و حتى بحث 

افزايش حقوق تا 25 درصد نيز مطرح است.

معاون پژوهش هاى اقتصادى مركز پژوهش هاى مجلس:
دولت به جاى «هدف گذارى تورم» از توليد حمايت كند

اقتصاد: محمد قاسمى، معاون پژوهش هاى اقتصادى مركز پژوهش هاى مجلس 
در تبيين موضوع «تحريم ها و آينده اقتصاد ايران» دراتاق بازرگانى خراسان رضوى 
گفت:بزودى سياست گذار دچار يك دو راهى مى شود، تورم در حال افزايش است 
و كار چندانى نمى شود كرد؛ بنابراين بهتر است هدف گذارى تورم را رها كرده و 
به حمايت از توليد روى بياوريم، اما ركود هم قطعى است و كار چندانى نمى توان 
انجام داد. پس بهتر اســت كارى نكنيم كه تورم از مقدار زياد قطعى پيش بينى 
شده، به مقادير بسيار بيشتر و ابر تورم برسد و به دنبال خود، تضعيف بيشتر نرخ 

ارز و دوباره تورم و... را پيش بياورد.

رشد150 تا 300 درصدى قيمت مواد اوليه صنايع 
اقتصاد: دبير كميســيون صنعت اتاق 
مشــهد به ارائــه گزارشــى از وضعيت 
اقتصــادى واحدهاى صنعتى اســتان 
پرداخت و اظهار كرد: در ســال جارى 
ميانگين درصد رشــد قيمت مواد اوليه 
نزديك 150 درصد بــوده و به عبارتى 
قيمت مــواد اوليــه بيــش از دو برابر 
شــده است. مرادى خاطرنشان كرد: به صورت ميانگين قيمت محصولات توليد 
كارخانجات 52 درصد رشد داشته است كه اين ميزان رشد خود را با 78 درصد 
در بازار نشان مى دهد. به گفته وى ميانگين درصد رشد قيمت مواد اوليه در اغلب 
صنايع نيز بيش از 100 درصد و در صنايع ماشــين سازى و تجهيزات بيش از 
300 درصد بوده است.مرادى بيشترين افزايش قيمت محصولات توليدى با 170 
درصد را مربوط به صنايع كانى غير فلزى دانست كه بخشى از اين افزايش قيمت 

با كاهش حاشيه سود فروشنده ها جبران شده است. 

سياست ارز 4200 تومانى 
كاملاً شكست خورده است 

اقتصاد: يك اقتصاددان درخصوص «عمق و پايدارى بحران ارزى» دراتاق 
بازرگانى مشهد، گفت: اقتصاد ما همواره دچار اين شوك ها بوده و سه شوك 
پررنــگ پس از انقــلاب را در ابتداى دهه 70، ابتــداى دهه 90 و در برهه 
كنونى تجربه كرده ايــم. جبل عاملى تصريح كرد: در اين وضعيت مهم ترين 
سياســتى كه دولت به دنبال آن بود، كنترل قيمت كالاهاى اساســى مردم 
بود، اما در محاســباتى كه انجــام داديم هيچ گونه فرقــى در نرخ گذارى 
كالاهايى كه ارز 4200 تومانى دريافت مى كنند، نســبت به بقيه كالاها كه 
ارزشــان از بازار آزاد تأمين مى شود، وجود ندارد و عملاً سياست ارز 4200 
تومانى يك سياســت كاملاً شكست خورده اســت و جز ايجاد رانت نتيجه 

ديگرى به دنبال نداشته است.

ذره بين

شــده است. مرادى خاطرنشان كرد: به صورت ميانگين قيمت محصولات توليد 

بودجه نيز اطلاعاتى در اين رابطه در بر نداشت. اين در حالى است كه اطلاعات 

 اقتصاد/ زهرا طوسى  با گذشت بيش از 
200 روز از امتناع دولت در اجراى ماده 29 
قانون برنامه ششم توسعه مبنى بر شفافيت 
حقوق و مزاياى مقامــات و مديران دولتى، 
اين مطالبه قانونى مردم و كارشناسان هنوز 
روى زمين مانده و نهادها از اجراى آن طفره 
مى روند.در دوره اى كه اقتصاد كشور در جنگ 
اقتصادى به سر مى برد و قدرت خريد مردم 
نيز بشدت كاهش پيدا كرده است، خبرهايى 
درز مى كنــد كــه حاكــى از دريافتى هاى 
نجومى برخى از بانكى ها و نفتى هاست كه 
شائبه دوگانگى حرف تا عمل مسئولان را به 
خورد مردم مى دهد. مردم مى پرسند حقوق 
و مزاياى كدام مسئول تاكنون شفاف شده 
است و چرا مديران در ثبت حقوق خود در 
اين سامانه مقاومت مى كنند؟در دى ماه 95، 
ماده 29 قانون برنامه ششم توسعه كشور با 
هدف برخــورد با حقوق هاى 
نجومى بــه تصويب مجلس 
رســيد و دولت مكلف شــد 
ظرف يك ســال پس از ابلاغ 
ايــن قانون (يعنى تــا پايان 
سال 96) به راه اندازى سامانه 
ثبت حقوق و مزاياى مقامات، 
رئيسان و مديران دستگاه هاى 
اجرايى اقــدام كند به نحوى 
كــه امكان دسترســى براى 
نهادهاى نظارتى و عموم مردم 
فراهم شود. جمشيد انصارى، 
معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان ادارى 
و استخدامى كشور، 22 اسفندماه 96 اعلام 
كرد كه سامانه شفافيت در حقوق و دستمزد 
مديران از فروردين ماه 97 راه اندازى خواهد 
شــد. اما ايــن وعده دولت اجرايى نشــد و 
توجيهات دولت درباره اجرا نشدن اين قانون 
ادامه يافت تا جايــى كه انصارى بيان كرد، 
بســيارى از اطلاعات نهاد هاى قوه  مجريه 
آماده  بارگذارى هستند و يا بارگذارى شده اند 
اما علت بالا نيامدن سامانه  شفافيت حقوق 
و دســتمزدها عدم همكارى و ارائه نكردن 
اطلاعات از ديگر نهادها نظير مجلس شوراى 

اسلامى است.
به گفته وى، تا كنون هيچ يك از دستگاه هاى 
اجرايى خارج از قوه مجريه از جمله مجلس 
و دستگاه هاى تابعه مانند ديوان محاسبات 
كشــور و قوه قضائيه و دستگاه هاى تابعه و 
وابســته از جمله بازرسى كل كشور اقدامى 
در ايــن زمينه انجام نداده و يا اگر اطلاعات 
خود را وارد كرده اند، در سامانه اين سازمان 

بارگذارى نكرده اند.
دهقان عضو كميســيون حقوقى و قضايى 
مجلس در پاسخ به اينكه چرا سامانه اعلام 
حقوق و مزاياى مديــران تاكنون راه اندازى 
نشــده است، گفته است كه يك نگرانى بى 
خودى در بين برخى مقامــات وجود دارد؛ 
مجلــس قانون وضع كــرده و دولت مكلف 
اســت كه قانون را اجرا كند. مسئول اجراى 
اين كار در مجلس رئيس مجلس اســت و 
اينكــه مجلس تاكنون اطلاعــات حقوق و 
مزاياى نمايندگان را بارگذارى نكرده كوتاهى 

و تخلف رئيس مجلس است.
 

 پوسته سخت
دكتر امير ســياح اســتاد 
دانشگاه و كارشناس اقتصاد 
فرايند  اســت:در  معتقــد 
مبــارزه با رانت خــوارى و 
فســاد، ماده29 به پوسته سخت رسيده ايم. 
سياح در گفت و گو با خبرنگار ما تأكيد كرد: 
حكم ماده 29 صرفاً فيش حقوق نيســت، 

همه مزاياســت؛ مزايايى از جمله سفرهاى 
خارجــى، پاداش ها، حق هيئــت مديره ها، 
وام هاى دريافتى و حتى وام هايى كه واسطه 
دريافتشــان مى شــوند. عجيب هم نيست 
مســئولان براى اجرا نكردن حكم  اين ماده 
بشدت مقاومت مى كنند ولى اين مقاومت 

بايد به هر قيمتى شده، شكسته شود.
وى تصريــح كرد: دولــت نمى خواهد براى 
عموم روشن باشد كه چه ميزان از پول هاى 
بيت المال را به اســم مزايا براى مقامات و 
مديرانش هزينه مى كند، شــفافيت حقوق 
و مزايا بايد بــه يك مطالبه عمومى تبديل 
شــود تا دستگاه هاى اجرايى وادار به اجراى 

آن شوند.

 مقاومت مديران
على اكبــر رنجبرزاده عضو 
مجلس  رئيســه  هيئــت 
به  نيز  شــوراى اســلامى 
خبرنگار ما اظهار كرد: اصرار 
داريم هر چه زودتر مر قانون و مطالبه مردم 
اجرايى بشــود، تا شائبه اى بين مردم ايجاد 
نشود كه دستگاه هاى اجرايى با وجود قانون 

مصوب شده از شفافيت دورى مى كنند.
وى با تأكيد بر اينكه حداقل انتظار نمايندگان 
مردم از دولت اين است كه خودش را موظف 
و مكلف به شفاف ســازى بداند، در پاسخ به 
اينكه دولت مى گويد مجلس و قوه قضائيه 
نيز اطلاعات خودشان را در اين سامانه وارد 

نكرده انــد، بيان كرد: دولت به عنوان متولى 
اجــراى اين طرح بايــد در گام اول خودش 
اطلاعات دســتگاه هاى اجرايى و نهادهاى 
متبوعش را وارد كند، بعد ســراغ ديگر قوا 
برود، اگر مجلس هم از اين كار تخطى كرد 
و تأخير داشت، اعلام كند تا مجلس در نگاه 
مردم زير سؤال برود و افكار عمومى خودش 
در ايــن باره قضاوت كنــد.وى تأكيد كرد: 
مجلس كار قانون گذارى خــودش را انجام 
داده و در بعــد نظارتى هم پيگير اين ماجرا 
هست و كســانى را كه از اجراى اين قانون 
استنكاف كنند طبق ماده 236 قانون به قوه 

قضائيه معرفى خواهد كرد.

 200 روزبلاتكليفى 
امينى نماينده مردم  سلام 
ايــلام و عضو كميســيون 
انــرژى مجلــس نيــز در 
گفت و گــو با خبرنــگار ما 
دربــاره امتنــاع دســتگاه ها از وارد كردن 
اطلاعات در سامانه شفافيت حقوق مديران 
بعــد از گذشــت 200 روز از راه اندازى اين 
سامانه، گفت: اين موضوع در قالب يك تذكر 
شفاهى توسط يكى از همكاران در مجلس 
مطرح شــد كه مخاطب آن آقاى لاريجانى 
رئيس مجلس بود كه ايشــان هم در پاسخ 
گفتند كه براى وارد كردن اطلاعات آماده ايم 

و دستور آن هم داده شده است.
وى افزود: دولت اولين كســى است كه بايد 
ايــن كار را انجام بدهد و اما اينكه چرا هنوز 
اين اطلاعات از سوى مجلس و قوه قضائيه 
وارد نشــده، ممكن اســت به دليل ساز و 
كارهاى اجرايى و فرايندهاى نرم افزارى باشد 
و گرنــه مجلس به عنوان قانون گذار بايد در 
اين زمينه پيشگام باشد و بقيه نيز مكلف به 
اجراى قانون هســتند. در هر صورت تلاش 
مى شــود با رايزنى هر چه زودتر اين قانون 
عملياتى شود، ولى اگر تخلفى صورت بگيرد 
مجلس حتماً از اهرم نظارتى خودش براى 
كســانى كه در برابر اجراى قانون مقاومت 

مى كنند استفاده خواهد كرد.

قانون شكنى پس از 200 روز همچنان ادامه دارد

سامانه بى سامان شفاف سازى حقوق مديران سه گروهى كه بسته حمايتى 
مى گيرند

فارس: يك مســئول ارشد دولتى به تشريح 
جديدترين جزئيات توزيع بســته حمايتى 
پرداخت و گفت: افراد تحت پوشــش كميته 
امداد، بهزيســتى و ايثارگران مستمرى بگير 
در مرحله اول مشــمول هستند. ارزش بسته 
حمايتى حدود 100 هزار تومان اســت.وى 
افزود: همچنين دومين گروه دهك هايى كه 
كمتر از 3 ميليون تومان درآمد خانوار آن ها 
باشد مشمول اين طرح خواهند بود. همچنين 
سومين گروه مشمولان كارمندان دولت بوده 
كه زير 3 ميليون تومان حقوق دريافت كنند.

آيا روحانى ركورد تورم
30 سال اخير را مى شكند؟

مشرق: بر اساس گزارش بانك مركزى، تورم 
ماهانه در نيمه اول سال جارى ماه به ماه بيشتر 
شــده به طورى كه در شهريور به ركورد 1�6 
درصد رسيده است.تورم ماهانه 1�6 درصدى 
شــهريور امســال بالاترين رقم اين شاخص 
از ابتداى ســال 1375 بدين سو است، يعنى 
ركورد تورم 22 ســال اخير زده شده است. با 
اين حال با فرض صحــت آمار بانك مركزى 
(تورم نقطه به نقطه شهريور را 4�31 درصد) 
و تثبيت تورم ماهانه در سطح 1�6 درصد، در 
اسفند امسال شاخص كل كالاهاى مصرفى به 
4�202 واحد مى رسد كه نسبت به ماه مشابه 

سال گذشته 76 درصد رشد نشان مى دهد.

خبر

عجيب هم نيست 
مسئولان براى 
اجرا نكردن حكم 
 اين ماده بشدت 
مقاومت مى كنند 
ولى اين مقاومت 
بايد به هر قيمتى 
شده، شكسته شود

بــــــــرش

مى گيرند

بر اساس گزارش بانك مركزى، تورم مشرق: بر اساس گزارش بانك مركزى، تورم مشرق: بر اساس گزارش بانك مركزى، تورم 
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روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

ارائه گزارش ساماندهی آموزش عالی به ستاد نقشه جامع علمی مهر:وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از ارائه گزارش ساماندهی آموزش عالی به ستاد نقشه جامع علمی کشور خبر داد.
منصور غلامی درباره آخرین وضعیت ســند آمایش آموزش عالی گفت: آمایش آموزش عالی یک بحث کلان اســت که فقط مختص وزارت علوم نیســت، بلکه مجموعه وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 

پزشکی، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و مجموعه های دیگری که در ساماندهی و برنامه ریزی آمایشی فعال هستند، باید آن را اجرایی کنند.
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خبر

راه اندازی  مجهز ترین 
داروخانه مرزی کشور

ایلنا: هومن اعتمادی؛ نماینده معاونت غذا و 
داروی دانشگاه علوم از راه اندازی مجهز ترین 
داروخانه مرزی کشــور در مرز چذابه خبر 
داد و گفــت: کارشناســان دارویی معاونت 
غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی اهواز در 
کنار همکاران داروساز استان خوزستان در 
داروخانه مرزی چذابه که یکی از مجهز ترین 
داروخانه های کشــور به شــمار می رود، به 
صورت ٢٤ساعته و شبانه روزی آماده خدمت 
رســانی به زوار هستند تا به دور از هرگونه 
دغدغه درمانــی و دارویی به زیارت و انجام 
اعمال معنوی بپردازند. اعتمادی گفت: طی 
هر شیفت ٢ یا ۳ پزشک دارو ساز برای ارائه 
خدمات دارویی لازم به مراجعه کنندگان در 

داروخانه حضور خواهند داشت.

سخنگوی ستاد اربعین: 
زائران ارز را از داخل کشور 

تهیه کنند

ایلنا: سخنگوی ســتاد اربعین درخصوص 
دریافت ارز در کشــور عــراق و قیمت آزاد 
روادیــد توضیحاتــی را ارائه داد. شــهریار 
حیدری دربــاره ازدحام زائــران در نجف 
برای دریافت ارز گفــت: یک تیم ۵۰ نفره 
برای حضور در این صرافی ها به نجف اعزام 
شــده اند، اما توصیه ما این است که زائران 
ارز را از داخل کشور تهیه کرده و به کشور 
عراق سفر کنند تا در عراق برای دریافت ارز 

معطل نشوند. 
شــهریار حیدری ادامــه داد: در خصوص 
دریافت ارز در داخل کشــور هیچ مشکلی 
وجود ندارد دریافت ارز در داخل کشــور با 
عراق تفاوت زیادی ندارد. به گفته سخنگوی 
ستاد اربعین ، ارزان بودن سفر کربلا مختص 
اربعین اســت. در حال حاضــر نیز برخی 
با مبلــغ ۶۰۰ تا ۷۰۰ هــزار تومان روادید 

دریافت می کنند.

معاون عملیات 
سازمان امداد و نجات خبر داد
یک کشته و 8 مصدوم در 

تصادف اتوبوس زائرین اربعین

فارس: معاون عملیات سازمان امداد و نجات 
از برخورد اتوبوس زائرین اربعین با سواری 
پژو در محور مهران به ایلام خبر داد و گفت: 
بر اثر این حادثه تعدادی از هموطنان دچار 

آسیب شدند. 
شاهین فتحی معاون عملیات سازمان امداد 
و نجات اظهار داشت: برخورد اتوبوس زائرین 
با ســواری پژو ٢۰۶ ساعت ٤:٢۵ صبح روز 
جمعه گذشته در کیلومتر ۳۵ محور مهران 
به ایلام حادثه آفرید و متأسفانه یک نفر در 
این میان جان خود را از دســت داد و 8 نفر 

مصدوم شدند.

یک مدیر تأمین اجتماعی:
وضعیت تولید و موجودی 

»دارو« نگران کننده نیست

ایسنا: مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری 
)تیپیکــو(  اجتماعــی  تأمیــن  دارویــی 
گفت:باوجود همه مشکلات صنایع دارویی 
و نگرانی از زیانده شــدن برخی کارخانه ها، 
همچنــان کار ادامــه دارد و تولید دارویی 

متوقف نشده است. 
محمد رضوانی فر درباره وضعیت تولید دارو 
در شــرایط اقتصادی فعلی و ذخایر دارویی 
موجود در کشــور افزود: در حال حاضر با 
تدابیر اندیشیده شــده، حجم ماده اولیه و 
داروهای ســاخته شده و ســفارش گذاری 
شــده که ظرف شــش ـ هفت ماه اخیر از 
گمرکات ترخیص شــده به گونه ای است 
که نباید کسری معناداری در کشور وجود 

داشته باشد و وجود هم ندارد.

اگر اجرای طرح 
ساماندهی 

دانشگاه ها در 
راستای برنامه 
ششم توسعه 

و برنامه بودجه 
سالانه باشد، قطعاً 

مجلس از وزارت 
علوم حمایت 

می کند 

بــــــــرش

اظهارات  جامعه/ محمود       مصــد      ق    
معاون آموزشی وزارت علوم که از زیر خط 
اســتاندارد بودن حدود ۵۰ درصد مراکز 
آموزش عالی دولتــی خبر داده با واکنش 

کارشناسان این حوزه مواجه شده است.
 مجتبی شــریعتی نیاســر بــه تازگی در 
گفت و گو با یک خبرگزاری با اشــاره به 
این که حدود ۵۰ درصــد مراکز آموزش 
عالی دولتی زیر خط استاندارد قرار دارند 
و نیازمند کمک هستند تا رشد کنند، گفته 
است: برای این منظور طرح ساماندهی با 
اولویت دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی 
دولتی که ســر بار دولت هستند با قوت و 
با هدف نهایی ارتقای وضعیت مؤسسات، 

پیاده سازی و اجرا خواهد شد. 
در این که بسیاری از دانشگاه ها و موسسات 
آمــوزش عالی در کشــور نیازمند کمک 
هســتند تا بتوانند در ســطح و کیفیت 
بالاتری ارائه خدمت کنند شکی نیست، اما 
بحث بر ســر آمار ارائه شده است. در واقع 
پرسش این است که آیا در حال حاضر ۵۰ 
درصد مراکز آمــوزش عالی آن هم مراکز 
دولتی زیر خط استاندارد قرار دارند و اگر 
این ادعــا واقعیت دارد چه دلایلی موجب 
وقوع این اتفاق تلخ شــده است و بالاخره 
ایــن که موضوع یاد شــده و اجرای طرح 
ساماندهی مراکز آموزش عالی چه هزینه 

هایی بر وزارت علوم تحمیل می کند؟ 

 تعریفمشخصیازدانشگاهنداریم
دکتر رضا منصــوری؛ عضو هیئت علمی 
دانشــگاه صنعتی شــریف و مجری طرح 
رصدخانــه ملــی در پاســخ بــه قدس 
می گوید:ارائــه آمــار از ســطح کیفیت 
دانشگاه ها و مؤسســات عالی بستگی به 
این دارد که وزارت علوم چه اســتانداردی 
را پذیرفته باشــد چون در این زمینه یک 
استاندارد جهانی وجود ندارد. بنابراین وقتی 
مشخص نشده براســاس چه استاندارد و 
شاخص هایی به این نتیجه رسیدند خیلی 
نمی توان بــر روی این موضوع بحث کرد.

یعنی موضوعی مطرح شــده که بیشــتر 
کاربرد سیاسی دارد.

وی در همین زمینه می افزاید: وقتی هنوز 
تعریف مشخصی از دانشگاه نداریم و هیچ 
استانداردی برای کیفیت دانشگاه ها تعریف 
نکرده ایم در نتیجه طرح چنین موضوعاتی 

معنی خاصی ندارد.

 ادغامدانشگاههابارمالیندارد
محمد مهــدی نژاد نوری؛ معاون اســبق 
پژوهشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
هم آمار یاد شــده را زیر سؤال می برد و به 
قدس می گوید: این آمار درســت نیست.

نخســت بهتر بود که می گفتند استاندارد 
چیســت و این آمار از کجا بدســت آمده 
اســت. دوم این که اگر دانشــکده هایی 
در بعضی از نقاط کشــور به دلایلی چون 
برقراری عدالت آموزشی به دانشگاه تبدیل 
شــده اند و قرار بوده در یک برنامه ۵ ساله 
رشــد و ارتقا پیدا کنند، امــا حالا چون 
سیاســت ها در این خصوص تغییر کرده 
اســت، نباید با این عنوان گفت که این ها 
زیر خط استاندارد هستند و باید برایشان 

یک کاری کرد. 
وی بــا بیان ایــن که اگــر نمی خواهند 
دانشــکده هایی که به دانشــگاه تبدیل 
شده اند، توسعه پیدا کنند شاید مدل قبلی 
جواب بدهد، می افزاید: اما به جای این که 
دانشگاه ها را در هم ادغام و یا زیر مجموعه 
هم قرار بدهند بهتر است با ایجاد ستادی 

مجازی ضمن حفظ شخصیت هر دانشگاه 
بین آن ها انسجام و هماهنگی لازم را برقرار 
کنند ضمن این که با این اقدام انگیزه های 
مردم یک شهر برای توسعه شهرشان بیشتر 
می شود و دانشجویانی که در آن دانشگاه ها 
هستند احساس می کنند جایگاهی دارند. 

وی با اشــاره به این که به نظر می رســد 
منظور معاون آموزشــی از زیر استاندارد 
بودن ۵۰ درصد مراکز آموزش عالی بیشتر 
دانشگاه هایی هســتند که در دولت دهم 
ایجاد شــده اند، تصریح می کند: خیلی از 
این مراکز مثل دانشگاه قوچان و دانشگاه 
سبزوار در واقع دانشــکده بوده اند که در 

دولت دهم به دانشگاه تبدیل شده اند.
وی در خصــوص هزینه های ســاماندهی 
مراکز عالی می گوید:ادغام این دانشگاه ها بار 
مالی به دنبال ندارد حتی جلوی هزینه های 
آینده را هم می گیرد چون دانشــکده ای 
کــه به تازگی به دانشــگاه تبدیل شــده 

نیازمندی های جدید دارد.

تعریفعملیاتی کیفیــت برای  
مشترکنداریم

سید حمایت میرزاده؛ سخنگوی کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
هــم تقریباً چنین نگاهــی دارد و در این 
زمینه به قدس می گوید: چون در آمار ارائه 
شده به نوع استاندارد و شاخص های لحاظ 

شده در خصوص کیفیت دانشگاه ها اشاره 
نشــده است؛ بنابراین نمی توان این آمار را 

رد یا تأیید کرد.
وی با اشــاره به این که در بحث کیفیت و 
استاندارد دانشگاه ها و سایر مراکز آموزش 
عالی باید تعریف عملیاتی داشــته باشیم، 
می گوید: به نظر می رســد هر مســئول و 
دستگاهی استاندارد را با شاخص هایی که 
برای خودش مهم است تعریف می کند و 
اقدام به ارائه آمار می کند که گاهی با نظر 
کارشناسان مطابق نیســت و این یکی از 
مشکلات اصلی است که ما با دستگاه های 

اجرایی داریم. 
بــه هرحال از نظر کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس برنامه ۵ ســاله ششــم 
توســعه و همچنین برنامه بودجه سالیانه 
به عنوان اســناد بالا دستی ملاک عمل و 
ارزیابی هستند؛ بنابراین اگر اجرای برنامه ها 
و آمارهای ارائه شــده منطبق با اســناد 
بالادستی باشد آن ها را می پذیریم در غیر 

این صــورت آن ها را قبول 
نمی کنیم.

وی در خصوص ارزیابی اش 
از کیفیــت مراکز آموزش 
عالــی می گویــد: در این 
زمینه همــه باید کنار هم 
بنشــینیم و به یک عددی 
برســیم، امــا فعــلاً برای 
کیفیت تعریــف عملیاتی 
مشــترک وجود نــدارد و 
تا زمانــی که این وضعیت 
حاکم باشــد ارائــه آماری 
درباره کیفیت دانشگاه ها به 

صلاح نیست.
خلاصه کلام این که نظرات کارشناســان 
حوزه آموزش نشــان می دهــد اظهارات 
معاون آمــوزش وزارت علــوم در ارتباط 
با زیر اســتاندارد بودن حــدود ۵۰ درصد 
مراکــز آمــوزش عالی دولتــی چندان با 
واقعیت همخوانی ندارد. یعنی بیشتر رنگ 
و بوی سیاســی داشته باشد و در راستای 
تغییر رویکــرد این وزارتخانــه در اجرای 

برنامه هایش، مطرح شده است.

دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش خبر داد
بررسی طرح »شب  مانی دانش آموزان در مدرسه«

فارس: دبیرکل شــورای عالی آموزش 
و پرورش از بررســی طرح »شب  مانی 

دانش آموزان در مدرسه« خبر داد.
مهدی نوید ادهم دبیرکل شورای عالی 
آموزش و پرورش درباره آخرین جلسه 
این شورا، اظهار کرد: قرار است همکاران 
در معاونت پرورشی کار کنند و در جلسه 

آینده شورای عالی مطرح شود و آن هم بحث »شب مانی« است که این روزها در 
برخی مدارس شایع شده است و به معنای خوابیدن و بیتوته در مدرسه است.

نوید ادهم با بیان اینکه در شب مانی، مدیر و معلم برنامه ریزی می کنند که بچه ها 
یک روز در مدرسه بمانند، اضافه کرد: شورای عالی آموزش و پرورش در عین حال 
که این موضوع را تأیید کرده و مفید می داند، اما معتقد است که باید قانونمند باشد 

و به عنوان طرحی، مستقلاً تنظیم شود.
وی تصریح کرد: شــب مانی در مدرســه می تواند بســیار مؤثر باشد و با حداقل 

هزینه ها انجام شود، اما باید مدیریت شده و آسیب ها شناسایی شود.

نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات بیان کرد
تلاش مجلس 

برای تأثیر مثبت سابقه تحصیلی در کنکور
کمیســیون  رئیس  نایب  ملت:  خانه 
آموزش و تحقیقات مجلس گفت: هیچ 
نماینده ای نمی گوید سابقه تحصیلی در 
کنکور تأثیری نداشته باشد؛ بر روی نوع 
تأثیر بحث داریم که تأثیر مثبت باشد یا 

تأثیر قطعی.
قاسم احمدی لاشکی تصریح کرد: وقتی 

می گویید معدل تأثیر قطعی، یعنی کسی معدل 19 به پایین داشته باشد، هیچ 
گاه نمی تواند پزشک، دندانپزشک و داروساز شود؛ آیا این درست است که جلوی 
تحصیل افراد گرفته شود؟ دانش آموزی که 1۶ یا 1۷ سال سن داشته و شرایط 
مناسبی نداشته و نتوانسته خوب درس بخواند یا عقل او نرسیده است، الان ٢۰ 
ساله شده و می خواهد بخواند و در یک رشته خوب قبول شود آیا باید به او بگوییم 

نباید به دانشگاه بروی؟
احمدی لاشــکی توضیح داد: گفته می شود ترمیم معدل می گذاریم، اما ترمیم 
معدل با چه هزینه ای؟ آیا شما همه یک جور آموزش می دهید؟ در شرایطی که 
اوایل آبان اســت، هنوز مدرسه ای داریم که معلم به کلاس درس نرفته است در 
حالی که یک سری مدارس خاص داریم مثل شاهد، مثل مدرسه هیئت امنایی، 
مثل سمپاد و... که از شهریور ماه برای دانش آموزان خود کلاس گذاشته اند. آیا باید 

از این دانش آموزان یک مدل امتحان گرفته شود؟ این عدالت می شود؟

دبیر شورای عالی هماهنگی ترافیک کشور:
وزارت کشور 

به دنبال ضابطه مند کردن تاکسی های اینترنتی
 ایســنا: پوریــا محمدیــان یــزدی؛

دبیر شــورای عالی هماهنگی ترافیک 
کشور گفت: وزارت کشور مخالف فعالیت 
تاکسی های اینترنتی نیست و قصد دارد 
فعالیت این تاکسی ها را ضابطه مند کند.

پوریــا محمدیان یزدی بــا بیان اینکه 
وزارت کشور مخالف فعالیت تاکسی های 

اینترنتی نیســت و این موضوع نیز رسماً اعلام شــده است، گفت: وزارت کشور 
به دنبال ضابطه مند کردن فعالیت تاکســی های اینترنتی است. این شرکت های 
اینترنتــی نباید در کنار خیابان عضوگیری  کننــد و تأیید صلاحیت اعضا تنها 
با یک اســتعلام صورت گیــرد. درحقیقت باید همانطوری که در تاکســیرانی 
سخت گیری هایی برای رانندگان اعمال می شود و تنها با ارائه یک شماره پلاک 
هویت فرد، تخلفات وی، تعداد کمیته های انضباطی و نوع مشکلاتش مشخص 

می شود، برای آن ها نیز این اقدامات انجام شود.
محمدیان در ادامه گفت: به دنبال ساماندهی این تاکسی ها هستیم تا مشخص 
شود از چه خودروهایی استفاده می کنند و عمر ناوگانشان چقدر است تا به این 
وسیله استانداردهای ناوگانشان را افزایش دهیم و بگوییم که خودروی بالای 1۰ 
ســال نباید عضو مجموعه شود و همچنین نوع خودروها باید مشخص باشد. از 
طرفی اگر به پروژه نوسازی تاکسی ها در 1۰ سال اخیر نگاه کنیم، می بینیم که به 
جز خودروی پژو و سمند خودروی دیگری وارد ناوگان نشده و پرایدهای قدیمی 

در حال خارج شدن از رده هستند.

معاون سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی مطرح کرد 
الکترونیکی کردن کتب درسی به دلیل کمبود کاغذ

ایلنا: معاون توسعه منابع و پشتیبانی 
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
بیان کرد: اگر مشــکل کمبــود کاغذ 
همچنان ادامه داشته باشد، الکترونیکی 

کردن کتب درسی قوت خواهد گرفت.
سیدحسین طلایی زواره درباره مسئله 
کمبود کاغذ برای چاپ کتب درســی و 

همچنین کاغذهایی که در گمرک مانده اند، گفت: در این خصوص دو سه مرتبه 
از طریق آقای وزیر مکاتباتی با بانک مرکزی داشتیم، اما هنوز این ثبت سفارش ها 

تمدید نشده تا کاغذهایی که در گمرک هستند، ترخیص شوند.
وی ادامــه داد: برای دریافت کاغذهــا از گمرک طی نامه ای به رئیس کل بانک 
مرکزی اقدام کردیم، اما متأسفانه کار ما در گردونه بروکراسی هنوز انجام نشده 
است و امیدواریم بتوانیم تا هفته دیگر این مسئله را حل کنیم. اگر تمدید ثبت 
سفارشــات انجام شود، می توان بخشی از کاغذی که وارد کشور شده را دریافت 
کنیم. طلایی زواره همچنین با اشاره به اینکه اگر مشکل کمبود کاغذ همچنان 
ادامه داشته باشد، الکترونیکی کردن کتب درسی قوت خواهد گرفت، گفت: به 
موازات چاپ کتب درســی، الکترونیکی کردن کتاب های درسی را هم پیگیری 
می کنیم تا در بخش ها یا مناطقی که برخوردار هســتند و می توانند از خدمات 

الکترونیکی کردن کتاب درسی استفاده کنند، این طرح را اجرا کنیم.

معاون سازمان محیط زیست:
ماه جاری، همه خودروها معاینه فنی دریافت کنند

ایســنا: معاون محیط زیست انسانی 
سازمان حفاظت محیط زیست با تأکید 
بر اینکه تعویق در اجرای فاز دوم طرح 
کاهش )LEZ(، اصلاً به صلاح نیست، 
گفت: اگر اجرای طــرح کاهش دو ماه 
عقب بیفتد، دچار مشــکل می شویم؛ 
چون وارونگی دما یا اینورژن که سبب 

تشدید آلودگی هوا می شود؛ معمولاً از هفته اول آذرماه شروع می شود، بنابراین 
باید در ماه جاری، همه خودروها برگه معاینه فنی را اخذ کنند. مسعود تجریشی 
گفت: اجرای طرح کاهش به طور »ارشادی« طی دو هفته اول آبان، ایرادی ندارد 
و مردم فرصت دارند که برگه معاینه فنی را اخذ کنند و به آن ها فشار نیاید، اما 
با دو ماه تعویق موافق نیستیم. وی گفت: بر اساس آمارها، ۶٤ درصد خودروهای 
در حال تردد در تهران، برگه معاینه فنی دارند و این به این معناست که در سال 
گذشته حدود ۳۶ درصد خودروها معاینه فنی نداشتند، اما بر اساس مرحله دوم 
طرح کاهش، اخذ برگه معاینه فنی توســط همه خودروهایی که در تهران تردد 
می کنند؛ ضروری است. تجریشی در مورد احتمال تعویق دو ماهه اجرای فاز دوم 
طرح کاهش، اظهار کرد: ازدحام خودروها در شرایط حاضر طبیعی است و کاری 
هم نمی توان انجــام داد و اگر اجرای طرح دو ماه هم به عقب بیفتد؛ باز عده ای 
هســتند که اخذ برگه معاینه فنی را به دقیقه آخر موکول کنند. وی با اشاره به 
اثرگذاری طرح کاهش تأکید کرد: باید خودروهای فاقد معاینه فنی، حتماً اعمال 
جریمه شــوند. از نظر من این جریمه بازدارنده خواهد بود و در بلندمدت بهبود 
کیفیــت خودروها به لحاظ آلایندگی و خارج شــدن خودروهای آلاینده، باعث 

کاهش آلودگی هوا می شود.

خط قرمز

 عدم توجه مالباختگان به هشدار ها باعث بروز گوشی قاپی

هوشیاری شهروندان به جولان یک زورگیر خشن پایان داد

      عقیل رحمانی   جوان ٢۳ ســاله ای که به یک زورگیر و 
موبایل قاپ خشــن تبدیل شده بود ، در حالی با تماس یکی از 
شهروندان توسط پلیس مشهد محاصره و دستگیر شد که دو 
قبضه ســلاح سرد هم برای انجام اقدامات مجرمانه اش با خود 

همراه داشت.
یکی از شهروندان با 11۰ تماس گرفت و اعلام کرد، فردی که 
چندی پیش در حوالی خیابان خرمشهر موبایل من را با توسل به 
سلاح سرد سرقت کرده بود، درنزدیکی پایانه مسافربری مشهد 
درحال پرسه زنی برای شناسایی طعمه ای دیگر است. با اعلام 
این گزارش مردمی، بیســیم های تیم های تجسس کلانتری 
فیاض بخش به صدا در آمد و بررســی ماجرا به آن ها سپرده 
شد. پنج دقیقه بیشتر طول نکشید که ماموران پلیس با توجه به 
اعلام مشخصات و محدوده تردد سارق خشن توانستند او را در 
حالی که همراه با یکی دیگر از همدستانش سوار بر یکدستگاه 

موتور سیکلت بود شناسایی و زیر نظر بگیرند.

در حالی که سارق حرفه ای پلاک موتورسیکلت طرح هندایش 
را مخدوش کرده بود، مشخصات موتورسیکلت و دو راکب آن 
از مرکز عملیات پلیس اســتعلام گرفته و مشخص شد راکب 
موتورسیکلت از ســوی پلیس و دستگاه قضایی تحت تعقیب 
اســت. همچنین اطلاعات بدست آمده نشان می داد او یکی از 
زورگیران و موبایل قاپ های حرفه ای و خشن شهر است که در 
بیشتر جرایم ارتکابی سلاح سرد با خود همراه دارد.همچنین او 
در محدوده خیابان های بهار،میدان ده دی،چهارراه لشکر،امام 
خمینی و امام رضا) ع ( دســت به تعداد زیادی زورگیری زده 

است.

  سکوتمتهمچگونهشکست؟
با مشــخص شدن هویت خطرناک ســارق تحت تعقیب، تیم 
موتوری تجسس کلانتری فیاض بخش وارد عمل شد و بسرعت 
مسیر حرکت موتورسیکلت فرد تحت تعقیب را بست. درحالی 
پلیس عامل گوشی قاپی ها را دریک چشم به هم زدن در حوالی 
خیابان امام رضای ٤1  زمین گیر کرد که دیگر همدســت وی 

پای پیاده از محل متواری شد.
بازرســی بدنی از متهم درمحل صورت گرفــت که در پی آن 

دوقبضه سلاح سرد از ناحیه متهم کشف شد. 
پس از دستگیری متهم فراری پرونده به شعبه ٢۰٢ دادسرای 
مشهد که سابقه جرایم متهم در آن وجود داشت، منعکس شد 
و طبق آن بازپرس سید نوید طباطبایی دستور بازجویی های 
اولیه از متهم حرفه ای را صادر کرد و از مأموران خواســت در 
ادامه، متهم را برای انجام ادامه روند قضایی به شــعبه منتقل 

کنند. همزمان با آغاز بازجویی های اولیه از متهم مشخص شد 
بیش از 9 فقره گوشــی قاپی در محدوده کلانتری ثبت شده 
است که مشخصات عامل اصلی سرقت ها با فرد بازداشت شده 
مطابقت دارد. درحالیکه متهم با وجود مستندات محکمه پسند 
منکر هرگونه جرمی بود!، تمامی شاکیان به کلانتری فراخوانده 
شــدند و پس از مواجهه حضوری با سارق خشن، آن ها سارق 
را شناسایی کردند. پس از آن بود که دیگر متهم سکوت اختیار 

کرد،چراکه فکر این جای ماجرا را نکرده بود.

  غفلتمالباختهها
باتکمیل پرونده انتظامی، متهم به شعبه ٢۰٢ دادسرای مشهد 
منتقل و توسط بازپرس طباطبایی محتویات پرونده بررسی شد. 
همزمان با حضور متهم درشعبه بیش از ۳۰ شاکی دیگر هم به 
جمع مالباختگان اضافه شدند. آنچه مشخص بود تمامی آن ها 
در مناطق مذکور مورد حمله زورگیری قرار گرفته بودند. نکته 
ای که در بررسی برخی از سرقت گوشی ها مشهود بود این بود 
که مالباخته ها بدون رعایت اصول ایمنی و توجه به هشدارهای 
پلیسی یا گوشی تلفن همراه را حین صحبت به سمت خیابان 
و یــا طوری در داخل خودرو قــرار داده بودند که به راحتی در 

دسترس متهم قرارگرفته بود.
در حالی درپایان نخستین جلسه بازپرسی  متهم راهی زندان 
شد که بررسی سیستم های قضایی نشان داد او دارای چندین 
ســابقه کیفری مشــابه و حتی تحمل حبس نیز می باشــد. 
تحقیقات در خصوص دستگیری همدست فراری و کشف دیگر 

سرقت های احتمالی سارق خشن همچنان ادامه دارد.

 معاون وزیر ارتباطات خبر داد

مهر: معاون وزیر ارتباطات از شناســایی کلاهبردارانی که از 
طریق برقــراری تماس بین المللی با کاربران ایرانی کســب 
درآمــد می کردند خبر داد و گفت: در این کلاهبرداری ۳8٢ 
میلیون تومان از مشــترکان درآمد کسب شده است. حمید 
فتاحی؛ معاون وزیر ارتباطات و رئیس هیئت مدیره شــرکت 
ارتباطات زیرساخت در توئیترش نوشت: ۳8٢ میلیون تومان 
کلاهبرداری صورت گرفته از 1٢۶ هزار نفر توسط کلاهبرداران 
خارجی با جزئیات شناســایی شده اســت. وی افزود: مانع از 
سودجویی متخلفان خواهیم شد و در نظر داریم مبالغ از دست 
رفته از طریق اپراتورهای مذکور به مشترکان بازگردد. به تازگی 
کاربران زیادی در ایران با تماس های تلفنی از شــماره های 
خارجی مواجه شــدند، در این روش تماس گیرنده به سرعت 
تماس مد نظر را قطع کرده و منتظر تماس مجدد از ســمت 
فرد ایرانی می شود. از آنجا که برخی کاربران پس از مشاهده 
شماره تماس ازدست رفته روی تلفن خود عادت به برقراری 
مجدد ارتباط با تماس گیرنده دارند، تلاش می کنند تا مجدد 
با شماره مذکور تماس برقرار کرده و در پی این اقدام با هزینه 
سنگینی در صورتحساب خود مواجه می شوند. چند روز قبل 

نیز وزارت ارتباطات با هشــدار این شیوه جدید کلاهبرداری 
از طریق تماس های بین المللی ازدســت رفته اعلام کرد که 
شرکت ارتباطات زیرساخت به صورت جدی در حال پیگیری 
این موضوع است. در این زمینه هفته گذشته معاون شرکت 
ارتباطات زیرساخت نیز اعلام کرد که این تماس های نامتعارف 
خارجی با کاربران ایرانی، با هدف درآمدزایی عده ای از تولید 
ترافیک )جنریت( صورت می گیرد و ازکاربران خواست که با 

تماس های از دست رفته ناآشنا تماس برقرار نکنند.

۳۸۲ میلیون تومان کلاهبرداری از تماس خارجی
رحمانی: طبق اعلام و هشــدار بازپرس ویژه فرودگاه مشهد، در 
صورتی که مسافران پرواز مشهد به نجف یا مشهد به بغداد، بدون 
توجیه محکمه پسند در فرودگاه سرگردان شوند، با شرکت های 

هواپیمایی برخورد قضایی قاطع صورت خواهد گرفت.
در همین رابطه مطلع شــدیم قاضی محمد حسن اصولی صفار 
بازپرس ویژه جرایم فرودگاه مشهد در راستای حفظ حقوق عامه 
همزمان با فرا رسیدن اربعین حسینی طی دستوری که مخاطب 
آن شرکت های هواپیمایی و یا چارتر کنندگان بلیت بود به آن ها 
هشــدار داد: در صورت تأخیر یا کنسل شــدن پروازها از فرودگاه 
بین المللی مشهد به مقصد عراق بنا به هر دلیلی، باید مراتب حتماً 
و بسرعت قبل از حضور مسافران در فرودگاه به آنها اطلاع رسانی 

شود. 
در غیر این صورت عاملان این اقدام باید در مقابل تبعات امنیتی 

وکیفری آن پاسخگو باشند.
همچنین به لحاظ جلوگیری از هرگونه ســرگردانی مســافران، 
تنش، درگیری و ناآرامی های احتمالی به سبب عدم رعایت قوانین 
مربوطه از سوی شــرکت های هواپیمایی و چارتر کنند گان بلیت 
هواپیما ، طی دستور مذکور از کلیه رؤسای ایستگاه های هواپیمایی 
و آژانس های هواپیمایی مشــهد خواسته شد تا دقت کافی را در 

زمینه رعایت قوانین مربوطه داشته باشند. 

سرگردانی مسافران اربعین در فرودگاه ممنوع

  با دستور بازپرس ویژه فرودگاه هاشمی نژاد 
 مشهد صورت گرفت 
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

روزانه میلیون ها حمله ســایبری در کشــورناکام می ماند همدان- قدس: معاون فنی قرارگاه پدافند سایبری کشور گفت: روزانه میلیون ها حمله سایبری در ایران انجام می شود که با تدابیر 
اندیشیده شده توسط سازمان پدافند غیرعامل، این حمله ها ناکام می ماند. هادی کریمی در همایش پدافند غیرعامل)سایبری( شهرستان ملایر اظهار داشت: یکی از تهدیدهای کنونی، تهدیدهای سایبری 

است و در هشت ماه اخیر با وجود تلاش های فراوان برای حمله به فضاهای سایبری ما، این حمله ها ناکام ماند.
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شیراز-قدس: معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنایی از راه اندازی 24 مدرسه 
شبانه روزی برای ارائه خدمات به معلولان خبر داد. مجید قدمی در جمع مدیران مدارس استثنایی 
استان فارس با بیان اینکه با افزایش خدمات سعی شده تا جمعیت بیشتری از دانش آموزان معلول 
تحت پوشش قرار بگیرند، ابراز کرد: راه اندازی 24 مرکز شبانه روزی در راستای تحقق همین هدف 

است. 
وی افزود: هم اکنون نزدیک به 140 هزار دانش آموز با نیازهای ویژه در 1520 مدرسه استثنایی در 
سراسر کشور زیر نظر 23 هزار معلم مشغول به تحصیل هستند. رئیس سازمان آموزش و پرورش 
استثنایی کشور افزود: اســتان فارس نیز به عنوان یکی از استان های بزرگ، نزدیک به یک دهم 

دانش آموزان با نیازهای ویژه کشور را تحت پوشش دارد. 

  راه اندازی 24 مدرسه شبانه روزی استثنایی در کشور
گرگان-قدس: مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری گلستان گفت: سطح سکونتگاه های 
غیر رسمی گلستان از 1000 هکتار گذشته اما سیل مهاجرت به این استان همچنان ادامه دارد. 
عبدالرضا چراغعلی افزود: اســتان گلستان و مازندران در 6 ماهه اول سال جاری و سه ماهه سال 
آخر گذشته بیشترین مقصد مهاجران از محل خشکسالی در سطح کشور بودند. وی اظهار کرد: 
متأسفانه مشکلات در حوزه مسائل اجتماعی در دو دهه گذشته در کشور روند رو به رشدی داشته 
و آسیب ها و مشکلات اجتماعی گریبان بیشتر خانواده ها را گرفته است. وی با اشاره به اینکه از پنج 
آسیب عمده ای که در کشور به صورت خاص توجه شده، حاشیه نشینی و سکونتگاه های غیررسمی 
مهم ترین آن ها هستند، افزود: پیش بینی ها از مهاجرت نیمی از جمعیت کشور در دهه آینده خبر 

می دهد.

قدس از شیوه های نامتعارف صید ماهی با شوکر و سم گزارش می دهد

برق سودجویی، جان آبزیان خوزستان را گرفت

نانوایان البرز برای زائران اربعین نان پخت می کنند
کرج- تســنیم: عضو هیئت رئیسه 
اتحادیه نانوایان اســتان البرز از استقرار 
تیــم مرکــب از 4۷ نانوا بــرای پخت 
نان بــرای زائران اربعین حســینی در 
موکب امام علی)ع( نجف اشــرف خبر 
داد و گفــت: 2۷ هــزار قــرص نان در 
این مجموعــه روزانه پخت و در اختیار 
موکب های حســینی قرار می گیرد. حامد فرجی اظهار داشت: تیمی متشکل از 
4۷ نانوا از استان البرز برای پخت نان عازم شهر نجف اشرف شده اند. وی با بیان 
اینکه این افراد به عشــق خدمت به زائران حسینی اقدام به پخت نان می کنند، 
افزود: 20 تن آرد برای پخت نان در موکب نجف توسط خیران کارخانه دار البرز 

تأمین شده است.

نگرانی از پدیده فرونشست زمین در قم
قم- قدس: رئیس سازمان نقشه برداری 
کشــور گفــت: آخرین داده ها نشــان 
می دهد که در محدوده جعفریه، سالی 
16 تا 1۷ ســانتیمتر نرخ فرونشســت 
وجــود دارد و اگر همین نرخ ادامه یابد 
در مدت 10 سال، دو متر فرونشست در 
این منطقه به وقوع می پیوندد که بسیار 
نگران کننده است. مسعود شفیعی گفت: با توجه به مطالعات انجام شده، بخش 
جعفریه در استان قم تحت تأثیر پدیده فرونشست بوده و این پدیده نه به صورت 

نقطه ای بلکه به صورت چند کیلومتر در چند کیلومتر است.
وی ادامه داد: آخرین داده ها نشان می دهد که در محدوده جعفریه، سالی 16 تا 
1۷ سانتیمتر نرخ فرونشست وجود دارد و اگر همین نرخ ادامه یابد در مدت 10 
سال، دو متر فرونشست در این منطقه به وقوع می پیوندد که باوجود نگران کننده 
بودن این نرخ، می توان با مراقبت های بیشتر از آب های زیرزمینی استان از وقوع 

چنین پدیده ای در این وسعت جلوگیری کرد. 
وی افزود: اگر مراجع عظام در این زمینه ورود پیداکرده و با تذکرات و هشدارهای 
سازنده خود مردم را از عواقب این پدیده مطلع کنند، قطعاً تأثیرات چشمگیری 
را در کاهش این فرونشســت ها شاهد می شویم، چراکه اگر مردم بخش جعفریه 
مراقبت های لازم را از سفره های زیرزمینی به عمل نیاورند، امکان به خطر افتادن 

زندگی شان در آینده وجود دارد.

تکرار مشکلات کشاورزان کرمان 
کرمان-قــدس: رئیس کمیســیون 
اقتصــادی مجلس با اشــاره بــه لزوم 
جهت دهی جلسات گفت وگوی استانی 
دولــت و بخش خصوصــی گفت: هیچ 
راهــکار اجرایی برای حل مشــکلات 
کشاورزان در این جلسه ارائه نشد و باید 
مسیر حرکت ما متفاوت باشد نه اینکه 

دوباره همان مسائل و مشکلات سال های قبل تکرار شود. 
محمدرضا پورابراهیمی در سی و هفتمین جلسه شورای گفت وگوی استانی دولت 
و بخش خصوصی با موضوع بررســی نقش بهره وری در بخش کشاورزی جنوب 
استان کرمان که در سالن پیامبر اعظم)ص( استانداری کرمان برگزار شد، با انتقاد 
از روند برگزاری جلسه اظهار داشت: در این جلسه به جای ارائه آمار و مسائلی از 
این دست باید به مشکلات، چالش ها و راهکارهای مقابله با آن در حوزه کشاورزی 

پرداخته شود. 
وی با اشاره به لزوم پایش مسائل، مشکلات و دغدغه های کشاورزان استان در این 
جلسه گفت: در جنوب استان کرمان زحمات زیادی در بحث کشاورزی کشیده 
شــده است اما ارائه ســند و برنامه جدید در این حوزه کار غیرکارشناسی است. 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی افزود: در این جلسات باید 
مطالبات حوزه کشاورزی از دستگاه های دولتی، بخش خصوصی، اتاق بازرگانی و 
حتی نمایندگان مجلس مطرح و پیگیری شود وگرنه بیان آمار خروجی مطلوبی 

برای این جلسه ندارد.

افزایش حوادث رانندگی در کهگیلویه و بویراحمد
یاسوج-قدس: رئیــس دانشگاه علوم 
پزشــکی کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
حــوادث درون و برون شــهری در این 
استان در نیمه نخست امسال 1۷ تا 1۹ 

درصد افزایش یافت. 
اورنــگ ایلامی اظهار داشــت: در نیمه 
نخست امســال به نسبت مدت مشابه 
سال قبل مأموریت اورژانس 115 و تعداد مصدومان تصادفات به ترتیب بیش از 

1۷ و 22 درصد افزایش داشته است.  
وی با اشاره به فعالیت دو پایگاه اورژانس هوایی در گچساران و یاسوج عنوان کرد: 
در این مدت به نسبت مدت مشابه سال ۹6 بالگرد گچساران 8۷ و بالگرد یاسوج 

45 درصد افزایش مأموریت داشته است.

مازندران سیلابی می شود
ســاری-قدس: مدیرکل هواشناسی 
مازندران با بیان اینکه شدت بارندگی ها از 
اواسط روز شنبه تا صبح یکشنبه خواهد 
بود، اظهار کرد: طی این مدت آبگرفتگی 
معابر، سیلابی شــدن رودخانه ها و در 
مناطق مرتفعِ کوهســتانی بارش برف 

پیش  بینی می شود. 
محمد رضا رضوی بیان کرد: به همین دلیل دمای هوا بین 10 تا 15 درجه کاهش 
یافته و بیشینه دما از 30 تا 36 درجه به حدود 20 درجه سلسیوس در شهرهای 

ساحلی و جلگه ای می رسد.

برخی از صیادان 
سودجو در 
خوزستان با 
استفاده از 
شیوه های 
نامتعارف همچون 
استفاده از موتور 
برق و یا ریختن 
سم در داخل 
رودخانه به صید 
اقدام می کنند

بــــــــرش

 قد س / طیبه قاســمی  رودخانه های 
آب شیرین پر از ماهی، به رؤیای روزهای 
دور شــهرهای خوزســتان تبدیل شده 
است؛ ســال ها قبل اگر از کودک جنوبی 
می خواستی نقاشی بکشد، یک قایق، قامت 
ایســتاده مرد ماهیگیر و تور کوچکی در 
آب دریا مســلماً سوژه اصلی او بود؛ پدرها 
می دانند قــوت غالب آن روزها ماهی بود؛ 
نگینی در سفره برای میهمان نورچشمی؛ 
امــروز نه تنهــا از ماهی های محلی چون 
صبور، بنی و زبیدی خبری نیســت، بلکه 
دردناک تر از این مسئله، شیوه نسل کشی 
دســتگاه  با  ماهی ها  ایــن 
الکتروشوکر یا همان شوکر 

برقی و سم است.

صید مرده
برای پیدا کردن علت از بین 
رفتن ماهی های جنوب و یا 
قانونی  غیر  شیوه صیدهای 
آن ها به بازار ماهی فروشان 
رودخانه  کنــار  خرمشــهر 
کارون، روبه روی در خروجی 
اینجا  بازار صفــا مــی روم. 
ماهیگیران و ماهی فروشان 
دور هم جمعند. پســر بچه 
16 ســاله چکمه پوشی با 
لهجه جنوبی می گوید: »یه چیزی می گم 
اما بوام)بابام( نفهمه، اکثر ماهی های بازار 
قبل از بیرون آمدن از آب، مرده اند چون...«.

پدرش ســر می رســد تــا گفت وگوی ما 
نیمه تمام بماند؛ ظاهراً کسی اینجا حرفی 
ندارد، نزدیک های غــروب یکی از ماهی 
فروشان با توصیه به اینکه دیگر آنجا نمانم، 
می گوید: صید ماهی ها تغییر کرده و دست 
قدیمی ها نیست، صیادان قدیمی بیشتر به 
دلال ماهی تبدیل شده اند، سود بیشتری 
دارد، اگــر قبل از ایــن 100 کیلو ماهی 

می گرفتند حالا چندین تن ماهی می خرند 
تازه این برای کسانی است که بازار ماهی 
دارند و یا از انبارداران قدیمی ماهی اند، اما 

بقیه خرده صیادها بیکار شده اند. 

ماهیگیران کاذب
صبح روز بعــد در اهواز زیر پل ســفید، 
کنار یک قایق ایســتاده ام. ابوعادل یکی 
از ماهیگیــران قدیمــی در حالــی کــه 
»دشداشــه اش« را جمع می کند و روی 
نشــیمنگاه کنار موتور می نشــیند، قبل 
از روشــن کردن قایق با من هم صحبت 
می شود. او می گوید: سال هاست رونق بازار 
صیادان محلی از بین رفته اســت؛ خیلی 
از ماهیگیران قدیمی به دنبال شغل هایی 
رفته اند که بیشترشــان هم کاذبند. وقتی 
برای اولین بار شخصی پیشنهاد صیدهای 
غیر مجــاز را به ماهیگیــران داد تعجب 
کرده بودیم، این کسب درآمد حلال نبود. 
متأسفانه عده ای وسوسه شدند. صیدهایی 
که پیش از آن در خفا انجام می شد بیشتر 
و آشکارتر شد و صیادان خوشنام را خانه 
نشین کرد. آن سال ها شوکر برقی از عراق 
وارد می شد اما حالا در تمام بازارها هست. 
وی ابــراز می کند: قانــون تلاش می کرد 
برخوردهای جدی داشته باشد و صیادان 
غیرمجاز، راه چاره را در مســلح شــدن 
دیدند، حالا کار به جایی رسیده که دریا را 
ششدانگ صاحب شده اند، به راحتی محیط 
بانــان را تهدید می کننــد، اجازه صید به 
صیادان قدیمی نمی دهند و نظم سال های 

دور بندرها را به هم ریخته اند. 

قلع و قمع محیط زیست
مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان 
دربــاره صید ماهی ها با برق، با بیان اینکه 
این نــوع صید تنوع زیســت محیطی را 
از بین می برد و عــلاوه بر ماهی های ریز 

و درشــت تمام موجودات ریز دریا را نیز 
قلع و قمع می کند؛ خاطرنشــان می کند: 
دلیل کم شــدن ماهی های جنوب همین 
نسل کشــی هایی است که اتفاق می افتد، 
این شیوه نادرست حتی موجب تغییرات 
بر تخمک گذاری ماهی ها شــده و نسل 
آن هــا را به خطر می انــدازد.  احمد رضا 
لاهیجان زاده با تأسف، خبر از مجهز بودن 
صیادان غیرمجاز ماهی و پرندگان مهاجر به 
اسلحه هایی چون کلاشینکف داده و عنوان 
می کند: وقتی محیط بانان برای سرکشی 
به هورها می روند این صیادان کمین کرده 
و به آن ها حمله می کنند و عجیب اســت 
که به راحتی به روی محیط بانان اسلحه 

می کشند. 
او از مرزبانــی، محیط زیســت و نیروی 
انتظامــی می خواهد با هماهنگی یکدیگر 
مناطق مورد خطــر را تحت نظر گرفته و 
ببندند تا بتوانند اسلحه بعضی صیادان را 
جمع کنند، چرا که آن ها با هیچ ترســی 
به قایق ها و مأموران محیط زیست حمله 

می کنند. 

مزارع غیرقانونی
یکــی از فعالان محیط زیســت با ادعای 
اینکــه ۹0 درصد حوضچه هــای ماهی با 
لابی و سفارش و غیر قانونی ساخته شده، 
می گوید: تمام نیترات نمک و مواد مضر این 
حوضچه ها انباشته شده و داخل رودخانه 

ریخته می شود. 
شبنم قنواتی بیان می کند: از طرفی غذای 
اصلی ماهی های مــزارع از کود مرغ و گاو 
است که حاوی نیترات سنگین اند در حالی 
که تغذیه مورد نیــاز آن ها غذای دریایی 
است، به همین دلیل است که ماهی های 
بازار بیشــتر بی کیفیت و بی مزه هستند 
و اگر ماهی های پرورشی را نگاه کنید سر 
آن ها حاوی نیم کیلو چربی اســت، این ها 

همه غده های مضراند و مردم هم بی اطلاع 
آن ها را مصرف می کنند.  وی درباره شیوه 
صیدهای غیراصولی می گوید: برای صید با 
باتری داخل آب کابل می اندازند که درهمه 
جای خوزستان حتی اهواز دیده شده؛ صید 
دیگری با تــور فلزی و موتور برقی که آن 
را شارژ می کند انجام می شود که از اهواز 
تا پایین دســت آبــادان، در رودخانه های 
آب شیرین مشــاهده شده، دردناک تر آن 
اســت بعضی از صیادان، برای صید ماهی 
در رودخانه ها ســم می ریزند که این کار 
به غیر از آسیب برای آبزیان نوعی فاجعه 

زیست محیطی است. 

انقراض ماهی صبور
قنواتی با تأکید بر اینکه دو دلیل ســبب 
انقــراض ماهی های جنوب شــده، اضافه 
می کند: ماهی صبور در آبادان از 10 سال 
پیش منقرض شده، چون ماهیگیران هر 
10 کیلومتر تور می زدند و شــما حساب 
کنید هر ماهی که از دریا به ســمت رود 
حرکت کند همان ابتدای بهمنشــیر در 
تــور می افتد؛ بنابراین از 15 ســال پیش 
نسل ماهی ها شــروع به افت کرد و حتی 
به ماهی های کوچک رحم نمی کردند. در 
کنار آن ساخت سدها جلوی ورود و خروج 
ماهی را هم گرفت در حالی که سدها باید 
»پیشراه« داشــته باشند تا ماهی ها از آن 

عبور کنند. 
وی بیــان کــرد: در کنــار رود »مارد« 4 
کیلومتر مانده به بهمنشیر یک لوله عظیم 
وجود دارد که با لابی یک نماینده 20 سال 
پیش بر خلاف عــرف، آب برای مجتمع 
پرورش ماهی تأمین می کند، این در حالی 
است که هیچ شخصی اجازه ندارد از یک 
منبع ملی استفاده های خصوصی کند، آب 
را به اســتخرهای پــرورش ماهی بدهد و 

رودخانه را خشک کند.

رئیس جمهور وعده خود را 
برای زاینده رود عملی کند

اصفهان- قدس: نماینده مردم شــاهین 
شــهر، برخوار و میمه در مجلس با اشاره به 
مباحث مطرح شــده در جلسه نمایندگان 
اســتان اصفهان با رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریــزی گفت: مردم اســتان انتظار 
دارند که رئیس جمهور به قول خود درباره 

زاینده رود عمل کند. 
گفــت:  دلیگانــی  حاجــی  حســینعلی 
رئیس جمهــور دو بار به اصفهــان آمده و 
قــول دادند کــه در زاینــده رود آب جاری 
شــود، بنابراین مردم استان انتظار دارند که 
رئیس جمهور به قول خود عمل کند، این دو 
مصوبه اگر ردیف دار شود می تواند به موضوع 

آب در استان اصفهان کمک کند.

کندی روند اجرای پروژه های 
عمرانی در گیلان

صومعه سرا  مردم  نماینده  رشت-قدس: 
در مجلس  با تأکیــد بر اینکه روند اجرای 
پروژه هــای عمرانــی گیلان بســیار کند 
است، گفت:  علت این موضوع باید توسط 

دستگاه های مربوط آسیب  شناسی شود.  
ســید کاظم دلخوش در جلســه شورای 
برنامه ریــزی اســتانداری گیــلان اظهار 
داشــت:  در حــال حاضــر رونــد اجرای 
پروژه های عمرانی گیلان بسیار کند است 
و این موضوع قطعاً بار روانی بسیار منفی 
در اقشار مختلف مردم بر جای می گذارد. 
وی عنوان کرد:  اســتفاده از ظرفیت های 
سازمان برنامه و بودجه کشور برای تسریع 
در اجرای امور اولویت دار اســتان گیلان 
تنها با حرف محقق نمی شــود بلکه باید 
مسئولان اســتان و مدیران دستگاه های 
اجرایی نیز در این باره به کمک نمایندگان 

بشتابند.

شایعه انسداد مرز مهران 
در فضای مجازی

ایلام-قدس: برخی از پایگاه های اینترنتی 
در فضــای مجازی طی چند روز گذشــته 
اخباری مبنی بر بســته شدن مرز مهران را 
منتشر کردند که این خبر با واکنش فرمانده 
یگان هــای ویژه نیروی انتظامــی در ایلام 

روبه رو شد. 
ســردار حســن کرمی در همین زمینه با 
بیان اینکه بسته شــدن مرز مهران صحت 
ندارد، اظهار کرد: شایعات فضای مجازی در 
خصوص بســتن مرز مهران صحت ندارد و 
زائــران در بهترین وضعیت در حال تردد از 

این مرز هستند.  

  سیل مهاجرت به گلستان ادامه دارد 
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

آمريكا در يك دو راهى قرار گرفته و راه سومى هم ندارد   فارس: حميد بعيدى نژاد سفير جمهورى اسلامى ايران در لندن در صفحه توئيترش با بيان اينكه «آقاى جانسون سفير 
آقاى ترامپ در لندن شركتهاى تجارى را تهديد كرده است كه يا بايد با ايران كار كنند يا با آمريكا»، نوشت: «اين ادبيات تهديد آميز و زورمدارانه يك دورويى آشكار است.» وى افزود: «اين 

آمريكاست كه در يك دو راهى قرار گرفته است؛ يا با ادامه نقض برجام و حقوق بين الملل كماكان خود را بى اعتبار كند يا با برگشتن به برجام، راه سومى هم ندارد.»

مسير اصولى فتح انتخابات!
ساعت 20 دوشنبه، سى ام مهرماه، ديدار دو نفره رئيس جمهور و معاون اول كه با نقد و 
نظرهاى دو طرفه شروع شد، خاتمه يافت و اين دو- آقاى روحانى و آقاى جهانگيرى- با 
يكديگر «تجديد ميثاق» كردند! اين متن عجيب و غريب، خبرى اســت كه روزنامه 
«سازندگى» بازتاب داده است و مى كوشد به داستانى كه مطلقاً اثرى از شكوهمندى در 

آن نيست، «شكوه» ببخشد، با كاربرد عبارت «تجديد ميثاق»!
«تجديد ميثاق» آقاى جهانگيرى كه تا ســال پيش ســعى داشــتند خود را در همه 
دســتاوردهاى دولت سهيم جلوه دهند و حتى در فروردين امسال، قهرمان اعلام دلار 
«تك نرخى» 4200 تومانى معرفى شدند، امروز، با بيان اينكه هدايت اقتصادى دولت را 
تا همين اواخر بر عهده داشته، ولى اخيراً رئيس جمهور، خود مديريت اقتصادى دولت را 
به دست گرفته است، سعى كرد تا پيروزى ها را به نام خود و شكست ها را به نام آقاى 
روحانــى ثبت كند و خود را از كارنامه مردود دولت تبرئه نمايد و علاوه بر انتقاد حتى 
زمزمه هايى مبنى بر استعفاى او نيز به گوش رسيد، ولى حالا «تجديد ميثاق» كرده اند! 
برخى واژه ها و عبارات كه براى مصاديق شكوهمند به كار مى رفته اند، واقعاً نبايد در اين 

نحو موارد به كار رود.
«هنوز»، دو ســال و نيم از اين دولت مانده اســت! اين لحن بسيارى از مردم است كه 
امروز از دولت تدبير و اميد، مأيوس شده اند، و عميقاً آرزو دارند تا دولت جديدى را در 
پاستور ببينند. واقعاً و بى اغراق، بددولتى است و بد اداره مى شود، شايد و فقط شايد به 
اين خاطر كه ملت را بــه گروگان بگيرند تا FATF را بر زعماى ملت تحميل كنند. 
آشفتگى گسترده است. صدر اين دولت با ذيل اش سازگارى ندارد و براستى در خدمت 
مردم نيســت. آقاى عباس آخوندى، مرد عراقى، از اعضاى اصلاح طلب دولت و رئيس 
ستاد انتخابات آقاى مير حسين موسوى در سال 88 و طراح شعار «دروغ ممنوع»، به 
وقت دريافت رأى اعتماد گفت كه خودش طراح مسكن مهر بوده است و پس از دريافت 
رأى اعتماد، مسكن مهر را «مزخرف» خواند؛ واقعاً «دروغ ممنوع»! آن «دروغ ممنوع» 
شبيه همين «تجديد ميثاق»، بيشتر نحوى تعارف و شگرد بود و هست! نهايتاً هم با 
لحنى طلبكار و بدون هر گونه «عذرخواهى از قصور» خود، متن استعفايش را در رسانه ها 
منتشر و علت استعفا را نه ناتوانى خود، بلكه عدم همراهى دولت با ايده هايش عنوان كرد. 
خدا رحمت كند امامى را كه با آن همه خدمت و مرارت در راه سعادت اين ملت، مدام 
و عاقبت از مردم «عذر از قصور» خواست، و اين جماعت، بدون خدمت بارزى مى روند 

و عذر تقصير از ملت نمى خواهند.
آقاى محمد شــريعتمدارى، وزير صنعت آقاى خاتمى و آقاى روحانى نيز در مراســم 
روز ملى صادرات، پس از گذشــت چند ماه سخت براى توليدكنندگان كه با توجه به 
شــرايط ارزى ايجاد شد، با گله از دولت مى گويد: «در چند ماه اخير نتوانستيم با زبان 
قاطع از توليدكنندگان و صادركنندگان دفاع و منويات آن ها را اجرا كنيم... با اين روند 
درخواستم اين است كه مرا در هيچ سمت اجرايى ديگر به كار نگيريد، چون اگر روند 
فعلى ادامه پيدا كند وجود من فايده اى ندارد». آقاى شريعتمدارى در حالى اين جملات 
را بيان مى كنند كه گويى فردى غير از وزير صنعت، مســئوليت مستقيم حمايت از 
توليدكنندگان، صنعتگران و صادركنندگان را برعهده دارد و گويى در اين ماه ها شخصى 
غير از ايشان در مسند وزارت جلوس فرموده بوده! گويى از زير دست ايشان، خودروهاى 

عجيب و غريب وارد نشده بود و انگار گمرك ايشان، كشور را به افليج نكشانده بود.
ريشه اين دشــوارى ها در «انتخابات بد» است. انتخابات، طى ساليان اخير، بر مبناى 
كليشه هاى متعارف دنياى دموكراتيك، مبتنى بر رقابت ها و ترفندهاى معمول افكار 
عمومى پيش رفته اســت. طرف با اتهام اثبات نشدنى «حصار در پياده رو» يا كارهايى 
شبيه «مهندسى تعرفه» به رياست جمهورى مى رسد، نه ارائه برنامه صحيح براى اداره 
كشــور. بازتاب پايين آمدن ســطح رقابت هاى انتخاباتى تا اين حد، قدرى دلزدگى از 
اثربخشى سياست نزد مردم را موجب شده. مسير اصولى و صحيح، ارائه يك جمع بندى 
از مســيرهاى سياستى پيموده شده تا كنون و تبيين قابل درك مسيرهاى مكمل يا 
جايگزين است. براى اين منظوريك ديد عمومى و مقايسه اى در طول زمان لازم است، 
تا به ملت، انواعى از مسيرها را پيشنهاد دهد و براى يك مسير بهتر استدلال كند. بله؛ 
انتخابات مى تواند كماكان و همچون اغلب انتخابات هاى دنياى امروز با ابزار مديريت افكار 
عمومى پيش برود، ولى اين، مسير مطمئنى را به سمت بهبود كشور بشارت نمى دهد. 
سياســتمداران بايد از رخوت خارج شوند و براى مسائل كشور راه حل هاى واقعى ارائه 
دهند، يا دست كم ريل هايى ترسيم كنند كه راه حل ها در انتهاى مسير آن ها با مشاركت 

اقشار مختلف مردم به دست آيد. (توأم با برداشت هاى آزاد از اميد رامز).

 سياست  قــرار است امروز، رضا رحمانى 
براى تصدى وزارت صمت، محمد اسلامى 
براى وزارت راه و شهرسازى، فرهاد دژپسند 
براى وزارت اقتصاد و محمد شريعتمدارى 
براى وزارت تعاون جهت دريافت رأى اعتماد 

به مجلس بروند.
اين حضور در بهارســتان در حالى به وقوع 
مى پيوندد كه در هفته گذشته اتاق بازرگانى 
و محافل اقتصادى و يا خبرگزارى ها ميزبان 
نامزدهاى تصدى اين چهار وزارتخانه بودند. 
آيا گزينه هاى پيشنهادى براى وزارتخانه ها 
مى توانند كاستى هايى كه موجب استيضاح 
و يا استعفاى وزراى قبلى شده بود را مرتفع 

كنند؟ 
اساســاً اين جابه جايى و پر و خالى شــدن 
صندلــى وزارتخانه تا چه حد مى تواند ما را 
به تغيير رويكرد در اقتصــاد، تعاون، راه و 

شهرسازى و صمت اميدوار كند؟ 

 گزينه هاى پيشنهادى از درون سيستم 
دولت انتخاب شده اند

سيد مهدى بنى طبا، كارشناس اقتصادى 
مى گويد: هيچ كــدام از وزرايى كه معرفى 
شدند، خارج از سيستم نبوده اند كه انتظار 
برود رويه اى جديد و متفاوت از گذشــته را 
دنبال كنند؛ يعنى اگر جمع بندى جامعه و 
مطبوعات اين است كه وضع موجود مطلوب 
نيست، از وزراى معرفى شده نيز كاركردى 
فراتر از مختصات وضــع موجود نمى توان 

انتظار داشت.
اين كارشناس ادامه مى دهد: حتى نمى توان 
گفت ايــن افــراد از وزراى قبلى كارآمدتر 
هستند؛ زيرا همزمان با معرفى وزراى قبلى 
در ابتداى دولت دوازدهم همگى اين افراد 
نيز درون دولت حضور داشته اند، با اين وجود 
وزراى قبلى ترجيح داده شدند و حالا نوبت 

به نفرات حاضر رسيده است.

 رحمانى، ترجيحى 
به شريعتمدارى ندارد

بنى طبا با ذكر ايــن مثال كه «رحمانى» 
گزينه معرفى شــده بــراى وزارت صمت، 

ترجيحى به شــريعتمدارى ندارد، عنوان 
مى كنــد: مجلس براى اصلاح اســتيضاح 
مى كند، اما گزينه هاى معرفى شده همگى 
از وزراى قبلى ضعيف ترند و متأسفانه هر 
چقدر جلوتر مى رويم، چون افرادى خارج از 
حيطه دولت به آن ورود نمى كنند، سيستم 

تضعيف مى شود.
وى يادآور مى شــود: خروجى اين تغييرات 
شــايد تنها اين باشد كه كمى تفرقه ميان 
مسئولان ارشــد اقتصادى دولت به دليل 
نزديك بودن نظرات گزينه هاى معرفى شده 
به «نوبخت» رئيس سازمان برنامه و بودجه 
كاهش خواهد يافت و تيم اقتصادى دولت 

يكدست تر مى شود.
در نهايــت بنى طبا ايــن جابه جايى ها را 
بى فايده مى داند و مى گويــد: با وجود اين 
تغييرات همچنــان تفكر حاكــم بر بدنه 
اقتصــادى دولت خواهان تحول و مديريت 
انقلابى نبوده، بلكه سنتى و بيشتر مديريت 
دورهمى اســت و اكنون نيز دولت با تغيير 

وزرا بيشتر در پى پركردن صندلى هاست.

 گزينه هاى پيشنهادى براى ريز 
مشكلات حرفى ندارند

در ادامه نيز محمد عنبرى، كارشناس حوزه 
كسب و كار، صحبت هاى بنى طبا را تأييد 
كرده و مى گويد: گزينه هاى پيشنهادى صرفاِ 
به اظهارات كلى بســنده مى كنند و اصلاً 

درباره ريز مشــكلات حرفى نمى زنند، اين 
در حالى است كه اگر شخصى دنبال تحول 
يا كار جديد است، بايد مشخصاً درباره آن 

صحبت كند.
وى بــا بيان اينكه تا زمانى كــه وزرا ميان 
وزارتخانه ها جابه جا شــوند، نبايد منتظر 
اتفاق جديد و مثبت بود، عنوان مى كند: به 
نظر نمى رسد پس از روى كارآمدن وزراى 
جديد اتفاق ويژه اى بيفتد، مگر اينكه وزيرى 
به شــكل موردى و بر اساس علاقه مندى 
شخصى خود به تغيير در يك حوزه خاص 

دست بزند. 
عنبرى مى افزايد: نماينــدگان اگر وزير را 
مجرى بداننــد، بايد قانــون را به گونه اى 
بنويسند كه وزير تنها مجرى باشد، نه آنكه 
اختيارات قانونى آن قدر فراوان باشد كه وزير 
هر گونه بخواهد تصميم بگيرد و نمايندگان 
وزيــر را مورد خطاب قــرار دهند كه بيايد 
بگويد مى خواهد چه كند تا تصويب بكنيم 
يا نكنيم. اكنون نمايندگان عملاً جرئت ارائه 
طــرح ندارند و وزير هم بــراى رأى آوردن 
دوباره يا حفظ قدرت، جسارت تصميم گيرى 

ندارد.
وى در ادامــه، در توضيــح اولويت فعاليت 
چهار وزارتخانه ياد شــده، تصريح مى كند: 
هدف اول وزارت راه وشهرسازى بايد خروج 
سوداگران و ســفته بازان و تحريك عرضه 
در بازار مسكن باشــد و دو راهكار ساخت 

مســكن انبوه مشــابه طرح مسكن مهر و 
كاهش حاشيه سود سوداگران و سفته بازان 
از طريق ابزارهايــى مانند ماليات بر عوايد 

سرمايه مى تواند مورد توجه قرار گيرد.
عنبرى مى گويد: وزارت صمت در گام اول 
بايد رفع موانع و پارمترهاى تضعيف كننده 
فضاى كسب و كار را در دستور كار قرار داده 
و سياست صنعتى كشور را به گونه اى تنظيم 
كند كه فعاليت توليدى و كسب و كارها قفل 
نشود، همچنين براى موانعى مانند نرخ ارز و 
ماليــات، بيمه، مجوزها و... به طرق تصريح 

شده در قانون وزارت چاره انديشى كند.
ايــن كارشــناس حــوزه كســب و كار 
ادامه مى دهــد: وزارت كار و رفــاه بايد بر 
صندوق هاى تأمين اجتماعى و بيمه متمركز 
شود تا ورشكستگى زودهنگامى كه پيش رو 
دارند را با تغيير مدل اقتصادى از سرگذرانده 

و اين صندوق ها را به بازدهى مجدد رساند.
اين كارشناس معتقد است: وزارت اقتصاد 
و دارايى نخســت بايد به هدايت اعتبارات 
بانكى به معناى خلق پول بانك ها پرداخته 
و بــه بانك هايى كه روز بــه روز وضعيت 

اقتصادى را از طريق اختلال 
زده،  افســار  بدتر مى كنند 
ورشكســته و تجميع كند، 
ابزارهاى كنتــرل دولتى بر 
نرخ بهــره را دقيق تر كرده، 
بانك مركزى اقتدار نشــان 
دهد و بر اقتصاد كشور سوار 

شود.
چهار وزير پيشنهادى دولت 
براى تصدى چهــار وزارت 
صمــت، راه و شهرســازى، 
اقتصــاد و تعــاون امروز در 
خواهند  حاضر  بهارســتان 
شد. در اين ميان گمان اين 
مى رود كه شريعتمدارى به 

خاطر ضعف عملكردش در وزارت صمت، 
شانس كمترى براى دريافت رأى اعتماد و 
تكيه بر صندلى وزارت تعاون داشته باشد، 
اما مجلس دهم ثابت كــرده كه غير قابل 

پيش بينى شده تر از اين حرف هاست.

آيا انتخاب وزير از بدنه وزارتخانه اى ديگر مى تواند مشكلى حل كند؟

در نامه جمعى از نمايندگان مطرح شدبه اميد گشايش از اين صندلى تا آن صندلى!
اعتراض به اقدام غير قانونى 

لاريجانى
پس از ارســال لوايح مرتبط با FATF به مجمع 
تشخيص مصلحت 22نماينده مجلس در نامه اى 
به رئيس مجلس، به «اقدام غيرقانونى لاريجانى» 
اعتراض كردنــد. لاريجانى بايد رأى نمايندگان را 

براى اين كار دريافت مى كرده است.
نويســندگان در بخشــى از اين نامــه آورده اند: 
«اقدام اخير رياســت مجلس شوراى اسلامى در 
ارســال لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولشويى و 
لايحــه الحاق دولت جمهورى اســلامى ايران به 
كنوانسيون سازمان ملل متحد براى مبارزه با جرايم 
سازمان يافته فراملى (موسوم به پالرمو)، مغاير اصل 
112 قانون اساســى، مــاده 202 قانون آيين نامه 
داخلى مجلس و نيز مــاده 25 آيين نامه داخلى 
مجمع تشخيص مصلحت نظام بوده و بدعتى است 
كه ضمن لطمه به اعتبار مجلس شوراى اسلامى 
تصميمات فردى را جايگزين تصميمات جمعى 
نمايندگان ملت مى كند.» بر اســاس اصل 112 
قانون اساسى و ماده 202 قانون آيين نامه داخلى 
مجلس، پس از آنكه شــوراى نگهبان اصلاحات 
به عمل آمده در مصوبه مجلــس را رافع ايرادات 
اين شــورا تشخيص ندهد، مصوبه بايد مجدداً در 
كميسيون مربوط و نيز صحن علنى مجلس طرح 
گردد و در صورتى كه نمايندگان مجلس بر مصوبه 
خود از باب مصلحت اصرار نمايند، موضوع جهت 
تعيين تكليف به مجمع تشخيص مصلحت نظام 
ارسال مى گردد. بنابراين رئيس مجلس نمى تواند 
برخلاف قانون و به نيابت از كميســيون ذى ربط 
و صحن علنى مجلس به تنهايى بر مصوبه قبلى 
مجلس اصرار نمايد. در بخش پايانى اين نامه اين 
22نفر گفته انــد: «بنابراين با توجه به غيرقانونى 
بودن بررســى لوايح مذكور در مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، خواستار برگرداندن لوايح مذكور 
به مجلس جهت طى تشريفات قانونى لازم بوده 
و از اعضــاى محترم مجمع تشــخيص مصلحت 
نظام،پايبندى بيشــتر به قانون و ايســتادگى در 
برابر اقدامات غيرقانونى را انتظار داريم.» در ميان 
امضاكنندگان اين نامه، اسامى افرادى چون محمد 
دهقان، عبدالرضا مصــرى، محمدمهدى زاهدى، 
نصراالله پژمان فر و حميدرضــا حاج بابايى ديده 
مى شود. گفته شده است تعداد امضاهاى اين نامه 

در حال افزايش است. 

ذره بين قدس

هيچ كدام از وزرايى 
كه معرفى شدند، 
خارج از سيستم 

نبوده اند كه انتظار 
برود رويه اى جديد 

دنبال كنند؛ ، از 
وزراى معرفى شده 
نيز كاركردى فراتر 
از مختصات وضع 
موجود نمى توان 

انتظار داشت

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

يادداشت
annota�on@qudsonline.ir

 حامد حاجى حيدرى
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بازگشت به جنگ سرد
«ميخائيل گورباچف» رئيس جمهور پيشــين شوروى سابق 
مى گويد: «تصميم ترامپ براى خروج از توافق INF با روسيه 
به معناى اعلام مسابقه تسليحات هسته اى جديد و بازگشت به 

جنگ سرد است».

وليعهد محبوب تر شده است
«تركى الفيصل» رئيس سابق دستگاه اطلاعاتى عربستان تأكيد 
كرده قتل «خاشــقجى» موجب نخواهد شد وليعهد سعودى 
تغيير كند. او مدعى شده كه بعد از قتل خاشقجى، بن سلمان 

محبوب تر شده است.

حمايت از قتل عام در يمن متوقف شود
«برنى ســندرز» ســناتور آمريكايى با اشاره به قتل خاشقجى 
خواستار قطع كمك كشورش به عربستان در جنگ يمن شده 

است.

 قتل فجيع خاشقجى هم فروش سلاح به عربستان را متوقف نكرد

اعتياد پايان ناپذير غرب به تجارت سياه 
اين روزها و به دنبال فضاى رســانه اى ايجاد شده پس از 
قتل فجيع جمال خاشقجى روزنامه نگار منتقد سعودى در 
استانبول، افكار عمومى جهان خواستار توقف فروش سلاح 
به رژيم سعودى شده است. كار به جايى رسيده است كه 
حتى بسيارى از سياســتمداران اروپايى نيز رسماً عنوان 
كرده اند كه توقف ارسال سلاح به عربستان مى تواند براى 
منطقه غرب آســيا ارمغان صلح و آرامش به دنبال داشته 
باشــد. نمونه آن را مى توان در سخنان اخير وزير خارجه 
اتريش ديد. وى كه كشــورش رياســت دوره اى اتحاديه 
اروپا را بر عهده دارد،در اين مورد به روزنامه آلمانى «ولت» 
گفت: «اتحاديه اروپا بايد در پى قتل «جمال خاشــقجى» 
روزنامه نگار منتقد ســعودى، صادرات سلاح به عربستان 
سعودى را متوقف كند و چنين اقداماتى مى تواند به پايان 
جنگ وحشتناك يمن كمك كند». با اين حال واقعيت اين 
است كه اعتياد غرب به منافع حاصل از تجارت سياه سلاح 
به گونه اى است كه دل كندن از آن به راحتى امكان پذير 
نيست. به عنوان مثال «جاستين ترودو» نخست وزير كانادا 
كه مدتها تلاش مى كند خــود را به عنوان قهرمان دفاع 
از حقوق بشــر در عرصه بين الملل مطرح ســازد، درباره 
احتمال لغو بخشــى از قرارداد 13 ميليارد دلارى فروش 
خودروهاى زرهى به عربســتان سعودى، به دليل جنايت 

اخير اين كشور در تركيه، گفت: «در حال حاضر دولت ما 
دارد فعالانه مجوزهاى كنونى صادرات به عربستان سعودى 
را مورد بازبينى قرار مى دهد». نخست وزير كانادا با اين حال 
گفت: لغو اين قرارداد «فوق العاده دشوار» است و مى تواند 
«ميلياردها دلار» به كانادا خسارت وارد كند. او روز سه شنبه 
ميزان خسارت لغو قرارداد را يك ميليارد دلار اعلام كرده 
بود. روز گذشــته همچنين مكرون رئيس جمهور فرانسه 
نيز كه اين روزها بشدت به دنبال كسب منفعت از تجارت 
ســلاح اســت، قطع فروش تسليحات به ســعودى ها را 

عوام فريبى خوانده و با آن مخالفت كرده است.
پيش از اين «دونالد ترامپ» رئيس جمهور آمريكا هم موضع 
مشابهى گرفته و گفته بود كه قصد ندارد صادرات سلاح به 
عربستان را متوقف كند، چراكه اين كار به اقتصاد آمريكا 
لطمه مى زند. روزنامه «گاردين» روز پنجشنبه در گزارشى 
با عنوان «بريتانيا روح خود را به آل سعود فروخته، شرم بر 
ما!» از خوددارى انگليس و ديگر كشورهاى غربى از توقف 
فروش سلاح به عربســتان سعودى انتقاد كرد. عربستان 
سعودى چهار سال اســت كه از اين تسليحات در جنگ 
عليه يمن استفاده مى كند، جنگى كه 50 هزار كشته در 
برداشته و 12 ميليون يمنى را در معرض قحطى قرار داده 

است.

بدون تيتر

اتاق فكر

روسيه اليوم: صلاح خاشقجى، پسر بزرگ 
جمال خاشــقجى بــه همراه خانــواده اش 
عربستان سعودى را ترك كرده و وارد آمريكا 

شدند. 
اشپيگل: نتايج جديدترين نظرسنجى نشان 
مى دهد كه احزاب مركل بايد انتظار شكست 
سختى را در انتخابات ايالتى پيش رو داشته 

باشد.
المسيره: منابع يمنى از موفقيت نيروهاى 
يمنى در شليك سه موشك زلزال به مواضع 

سعودى در جيزان خبر دادند.
فرانس پرس: روسيه تمرينات نظامى ناتو در 
خاك نروژ را داراى جهت گيرى ضدروســى 
دانسته كه منطقه را به عرصه رويارويى نظامى 

تبديل خواهد كرد.
آناتولى: منابــع آگاه اعلام كردند كه صبح 
ديروز يك خودروى وَن ســه چمدان و يك 
كيسه سياه را از كنسولگرى عربستان خارج 
كرده و آن ها را به مكان نامعلومى منتقل كرد.

«شــوراى آتلانتيك» بررســى كــرد: قتل 
خاشقجى و جايگاه راهبردى ايران در منطقه

«شوراى آتلانتيك» در گزارشى به ماجراى قتل 
خاشقجى و تأثير آن بر ارتقاى جايگاه راهبردى 
ايران در منطقه غرب آسيا پرداخته و نوشته 
اســت: همراه با توجهات گسترده بين المللى 
به قتل فجيع جمال خاشقجى در چند هفته 
گذشــته، تركيه، عربســتان و ايالات متحده 
نيز تقلاى زيادى براى دســت بالا داشتن در 
روايت قتل خاشقجى را به خرج داده اند؛ اين 
در حالى است كه ايران به صورت گسترده اى 
يك نظاره گر خشنود در اين ماجرا بوده است. 
ايــن جنايت مى تواند موضع مهم ترين رقيب 
منطقه اى ايران-عربستان سعودى- را حداقل 
به صورت موقت و شديدى تضعيف و تصوير 
اصلاح گرايانه محمد بن ســلمان شــاهزاده 

قدرتمند سعودى را تخريب كند. 
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 عمان
سفر محرمانه نتانياهو 

به مسقط
فارس: بنيامين نتانياهو نخست وزير رژيم 
صهيونيستى طى يك ســفر محرمانه به 
مســقط، پايتخت عمان سفر كرده است. 
خبرگزارى عمان اين خبر را منتشر كرده 
و نوشته سلطان قابوس از نتانياهو استقبال 
كرده است. اين خبرگزارى در گزارش خود 
نوشت: سلطان بن سعيد قابوس در «كاخ 
البركه» از نتانياهو استقبال كرد. دو طرف 
در زمينه پيشبرد فرايند صلح(روند سازش) 
در غرب آســيا و برخى مســائل دوجانبه 
رايزنــى كردند. بنياميــن نتانياهو نيز در 
بيانيه اى در اين زمينه نوشت: من و همسرم 
به دعوت سلطان قابوس به مسقط رفتيم. 

فارس: «جاســتين ترودو» نخســت وزير 
كانادا گفت كــه دولتش در حال بازبينى 
مجوزهاى فروش جنگ افزار به عربستان 
سعودى است، اما بار ديگر يادآور شد كه 
لغــو اين قراردادها چنــد ميليارد دلار به 

اقتصاد كانادا خسارت مى زند.
وى درباره احتمال لغو بخشى از قرارداد 13 
ميليارد دلارى فروش خودروهاى زرهى به 
عربستان سعودى، گفت: «در حال حاضر 
دولت ما دارد فعالانــه مجوزهاى كنونى 
صادرات به عربســتان ســعودى را مورد 
بازبينى قرار مى دهد.» او ميزان خسارت لغو 
قرارداد را يك ميليارد دلار اعلام كرده بود.

مهر: يك منبع عراقى اعلام كرد كه عادل 
عبدالمهــدى سرپرســتى وزارتخانه هاى 
كشور و دفاع را تا هنگام معرفى وزيران اين 

وزارتخانه ها برعهده گرفته است.
همزمان منابع عراقى اعلام كردند كه نجم 
عبداالله الجبورى خود را براى منصب وزير 
دفاع عــراق در كابينه عادل عبدالمهدى 
نامزد كرده اســت. شــايان ذكر است كه 
پارلمان عراق روز چهارشــنبه 24 اكتبر 
بــه 14 وزيــر كابينه پيشــنهادى عادل 
عبدالمهدى رأى اعتماد داد و هشت وزير 
باقيمانده كه در ميان آن ها دفاع و كشور 

حضور دارند، به جلسه بعدى موكول شد.

ايســنا: رجب طيب اردوغــان، رئيس 
جمهورى تركيه تأكيد كرد، مســئولان 
عربســتانى بعد از آنكه به كشتن جمال 
خاشــقجى، روزنامه نگار سعودى اذعان 
كردند، بايد مكان جســد وى را نيز اعلام 
كنند. وى تأكيد كرد كه دادســتان كل 
عربســتان روز يكشــنبه به تركيه سفر 
مى كنــد و بــا دادســتان كل تركيه در 
اســتانبول براى بررسى مســئله جمال 
خاشــقجى ديدار خواهد كــرد. اردوغان 
تأكيد كرد: بايد عربستانى ها مشخص كنند 
كه چه شريك محلى داشته اند كه جسد 

خاشقجى را تحويل گرفته است. 

 نخست وزير كانادا: اردوغان:  عراق
تكليف كابينه 

مشخص شد
عربستان بگويد

جسد خاشقجى كجاست؟
نمى توانيم به سعودى ها 

سلاح نفروشيم

عكس نوشت
پشت پرده سفر نتانياهو به عمان

سفر محرمانه نتانياهو نخست وزير رژيم صهيونيستى به مسقط پايتخت عمان در 
روز پنجشنبه توجه بسيارى از تحليلگران مسائل منطقه را به خود جلب كرده است. 
سؤالى كه بســيارى به دنبال پاسخ به آن هستند، چرايى چنين سفرى در چنين 
زمانى است. در پاسخ به اين سؤال بايستى به دو فاكتور اصلى توجه داشت. فاكتور 
اول نقش و جايگاه عمان است. عمان به عنوان يك كشور ميانجى در منطقه شناخته 
مى شود؛ بنابراين هرگونه سفر و ارتباط با سلطان قابوس مقدمه اى براى يك اتفاق 
حائز اهميت مى باشد. از سوى ديگر فاكتو زمان براى اين ديدار مهم است. در حالى 
كه تحولات سياسى در منطقه بشدت تحت تأثير قتل جمال خاشقجى روزنامه نگار 
منتقد ســعودى قرار دارد، اين سفر محرمانه مى تواند يك عامل براى تغيير فضاى 
سياسى محسوب شود. با توجه به فاكتورهاى ذكر شده مى توان دو گمانه جدى را در 
رابطه با چرايى سفر نتانياهو به عمان مطرح كرد. گمانه اول تلاش براى ميانجيگرى 
ميان عربســتان و قطر مى باشد. پيشتر در خبرهاى غير رسمى مطرح شده بود كه 
يكى از شــروط آنكارا براى متوقف كردن روند تحقيقات در رابطه با قتل خاشقجى 
پايان محاصره قطر مى باشد، علاوه بر اين شبكه الجزيره قطر به دليل نفوذى كه در 
افكار عمومى كشورهاى عربى دارد نقش تعيين كننده اى در چهره سازى از بن سلمان 
داشته است، اما اين كه چرا براى چنين تحولى از نتانياهو، متحد بن سلمان در منطقه 
بايســتى بهره گرفته شود، سؤالى است كه اين گمانه را تضعيف مى كند. اما گمانه 
دوم اين سفر را تلاشى براى پيش برد برنامه ترامپ به منظور سازش ميان اعراب و 
اسرائيل، موسوم به معامله قرن، دانسته و معتقد است همپيمانان راهبردى بن سلمان 
تلاش مى كنند با ايجاد يك بمب خبرى در جهان عرب پيرامون مناسبات اعراب و 

اسرائيل وليعهد سعودى را از مخمصه كنونى برهانند.
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انعكاس

مأموريت براى نجات بن سلمان
#بن_ســلمان، وليعهد ماجراجوى سعودى اين روزها در بد مخمصه اى گير 
كرده است. قتل #خاشقجى گريبانگيرش شده؛ حالا #نتانياهو رفيق شفيقش 

به بهانه #معامله_قرن به دنبال كمك به اوست.
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